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دوربین های برجامی آژانس جمع آوری و 
پلمب شده اند

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: دوربین های برجامی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
توســط این نهاد جمع  و پلمب شده و در تأسیسات نگهداری می شود و اگر طرف های 

مقابل به برجام بازگردند دوباره همان کار را انجام می دهند.
محمد اســامی معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشیه بازدید 
از نمایشــگاه هم افزایی مدیریت ایران ۱۴۰۱ درباره آخرین اخبار در حوزه فعالیت های 
صنعت هســته ای کشور اظهار داشت: بسیار مهم است تا همه مردم و مسؤولان کشور، 
حافظه تاریخی خود را به هنگام کنند؛ ۲۰ ســال اســت که این کشورها به جمهوری 
اســامی ایران اتهام می زننــد، هر روز یک جای جدید را آدرس داده اند. بررســی های 
تاریخی نشان می دهد به صورت مرتب پرونده ما را به شورای امنیت سازمان ملل ارجاع 

داده و علیه ما قطعنامه وضع کرده و علیه ما تحریم اعمال کرده اند.
اســامی اضافه کرد: در طول این ۲۰ ســال؛ همه دولت های گذشته مذاکره کرده اند و 
حاصل این مذاکرات تبدیل به سند برجام در چارچوب خاص خود شده است، اکنون این 
کشورها دوباره اتهامات قبلی را در قالب اسناد جعلی و مکان ها و مدارک ادعایی بر روی 
میز گذاشته اند. اساس پذیرش جمهوری اسامی ایران در برجام، این بوده است که رفع 
اتهامات صورت گیرد و اعتمادسازی شود و جمهوری اسامی پذیرفته که فعالیت های 
غنی ســازی اورانیوم را محدود کند، ظرفیت و ســرعت حرکت خود را کاهش دهد تا 

اعتمادسازی اتفاق بیفتد، اما طرف مقابل پایبند نبوده است.
وی تصریح کرد: هنگامی که نظارت ها تشــدید شده و جمهوری اسامی ایران موارد را 

پذیرفته، برای رفع اتهامات علیه کشور بوده است.
رئیس سازمان انرژی اتمی درباره نصب دوربین های برجامی نیز توضیح داد: دوربین های 
برجامــی با هدف رفع اتهامات نصب شــد و اگر قرار بــود اتهامات پابرجا بماند، دلیلی 
نداشت تا دوربین های برجامی وجود داشته باشد. بنابراین این دوربین ها به دست آژانس 

بین المللی انرژی اتمی جمع و پلمب شده و در تأسیسات نگهداری می شود.
وی عنوان کرد: متأسفانه شاهد به  اصطاح نوعی»لفاظی« از سوی طرف مقابل هستیم 
در حالی  که باید گفت جمهوری اسامی ایران هیچ گاه پنهان کاری نداشته است و هیچ 
زمانی در زمینه غنی سازی خارج از چارچوب و بدون هماهنگی با آژانس اقدام نکرده ایم 
و ایجاد ظرفیت آب سنگین و همه زیرساخت های صنایع اتمی ایران با هماهنگی آژانس 
و تحت نظارت آن ها بوده و اکنون نیز این نظارت وجود دارد و کسی تصور اشتباه نکند؛ 
زیرا آژانس هم اکنون در ســازمان انرژی اتمی و همه تأسیسات، مطابق ضوابط پادمان، 

مستقر بوده و در حال انجام نظارت های خود است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران گفت: دوربین های فراپادمانی که به اصطاح برجامی 
نامیده می شــود در اصل به توافقنامه برجام مرتبط است و اگر طرف های مقابل به این 
توافقنامه بازگشــتند، همان طور که در برجام با شرح و بسط PMD را بستند، دوباره 
همان کار را انجام دهند، حتم بدانند ما نیز زمانی که اطمینان حاصل کنیم که شیطنتی 

قرار نیست انجام شود، نسبت به اتخاذ تصمیم مناسب اقدام خواهیم کرد.
وی در بخش دیگری از این گفت وگو عنوان کرد: هر زمان توانستیم مردم را در جایگاه 
خود و به  موقع در امور مشــارکت دهیم و ســهیم کنیم، موفق بوده ایم، نمونه های این 

مسئله را می توان در زمان انقاب و همچنین دوران دفاع مقدس جستجو کرد.
نخســتین نمایشــگاه هم افزایی مدیریت ایران ۱۴۰۱ با هدف کشــف استعدادها و به 
کارگیری آن ها در بدنه اجرایی دولت در حال برگزاری است. این رویداد از تاریخ ۲ تا ۴ 

مرداد ۱۴۰۱ در مصلی بزرگ امام خمینی)ره( تهران در حال برگزاری است.

زمان مقابله با تربیون های 
پرهزینه انتصابی

جهان آبادی: اگر ملت را دریابیم، نظام اسلامی نیاز 
به هیچ متحدی در غرب و شرق ندارد

عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی، گفت: مطمئن 
باشــید که اگر ملت را دریابیم، 
آنها را بشــنویم، پای  مشکات 
درد و دل آنها بنشینیم، آرزوها، 
حرف، درد و رنج آنها را در خانه 
ملت بیان کنیم، نظام اسامی نیاز به هیچ 
متحدی در غرب و شرق ندارد و برای ابد 
می تواند در این سرزمین حکمرانی کند.

به گــزارش روزنامه صبــح امروز، جلیل 
رحیمی جهان آبادی در نشســت علنی 
روز) سه شنبه ۴ مردادماه( مجلس شورای 
اسامی در نطق میان دستور خود گفت: 
عمر مجلس یازدهم از نیمه گذشته است 
و این مجلس مانند همه ادوار گذشته نیاز 
به آسیب شناســی کارهای انجام شده و 
انجام نشده اســت، کارهای بزرگی مانند 
تصویب بودجــه محرومیت زدایی، قانون 
جهش تولید مســکن، رفع موانع تولید، 
تسهیل در صدور مجوزهای کسب و کار، 
اصاح احکام ساختار بودجه و ۱۰ ها کار 
ارزشمند دیگر را انجام داده ایم اما ۱۰ ها 
چالش و ابر بحران بارش بر دوش ملت و 

نمایندگان ملت سنگینی می کند.
وی ادامــه داد: فــروش خودروهای بی 
کیفیت داخلی به شــیوه لاتاری و بخت 
آزمایــی ادامــه دارد و  قانــون واردات 
خودروی شما را به قربانگاه مصلحت های 
غیر عقانی و غیر منطقی برده اند، بانک 
ها همچنان با ربا مردم را ورشکسته می 
کنند و ما از جایگاه رأس امور فقط نظاره 
گر بانگ های رباخواری هستیم. شاهد بی 
ارزش شدن پول ملی، افزایش نقدینگی، 
رسیدن تورم به بالای 55 درصد و رفتن 
۲6.5 میلیون از جمعیت ایران به زیر خط 

فقریم، اما نظاره گریم.

این نماینده مجلس بیان کرد: پرستاران و 
نیروهای طرحی بعد از کاهش موقت کرونا 
بیکار شدند، پزشکان و نیروهای بهداشت 
و درمــان در دریافت حقوق و مزایا دچار 
بازنشستگان،  معلمان،  مشکل هســتند 
کشاورزان، دامپروران، بازاریان، کارمندان 
و کارگــران وضع بهتری از پرســتاران و 

پزشکان درگیر در کرونا ندارند.
رحیمی جهــان آبادی گفــت: کمتر از 
روزی اســت که در دفاتر ما از هموطنان 
و همشــهریان ما و شــما برای استخدام 

فرزندان بیکار و یا برای گرفتن وام مراجعه 
نکنند و ما و شما ابراز شرمندگی نکنیم. 
امروزه مهاجرت های بی رویه، فرار سرمایه 
و کوچ غم انگیز نخبگان ما همچون دردی 
جانــکاه بر قلب و روح مــا و همه عاقه 

مندان به ایران است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلــس تاکید کرد: همکاران به 
دولــت تاختن، وزرا را نقــره داغ کردن و 
اســتیضاح کردند را همه ما بلدیم و چاره 
ای هم جز این راه نداریم اما اجازه دهید 
از شما خواهش کنم در کنار این ظرفیت 
قانونی دو ســال باقی مانده را از ظرفیت 

قانونگذاری بیشتر برای حل مشکات ملت 
بهره ببریم. امروزه در زمینه بهبود روابط 
با همسایگان و افزایش تبادلات تجاری، 
دولت گام های ارزشمندی برداشته است 
و اگر مذاکرات اتمی زمین گیر شده نه به 
دلیل ضعف دستگاه دیپلماسی ما بلکه به 
دلیل کج فهمی، بدفهمی و زیاد خواهی 
غربی ها و آمریکایی ها اســت. دســتگاه 
دیپلماسی نیاز اجماع ملی و حمایت دارد 

تا حقوق حقه ملت ایران را استیفا کند.

وی افــزود: ما در شــرایطی که بحران و 
جنگ روســیه و اوکراین نیاز غرب را به 
انرژی خاورمیانه افزایش داده و شــرایط 
تحریم روســیه باعث شده کسانی که در 
برج عاج کاخ ســرخ کرملین بودند امروز 
به تهــران بیایند بیش از هر زمان نیاز به 
اجماع، عقانیت، دیپلماسی هوشمندانه 
در مقابل شرق و غرب داریم تا منافع ملت 
ایران را حفظ کنیم و قربانی بازی قدرت 

های بزرگ نشویم.
این نماینــده مجلس مطرح کرد: امروز و 
در این شــرایط خاص گذر تاریخی نیاز 
داریم شرق و غرب را به یک چشم دیده 

و در مقابل شرق و غرب منافع ملت خود 
را حفظ کنیم. بعد از گذشــت ۴ دهه پر 
فراز و نشیب از عمر انقاب اسامی و نظام 
اسامی اکنون زمان آن رسیده که تنش 
زدایی با بسیاری از کشورهای منطقه را با 

قدرت و عزت ادامه دهیم.
رحیمی جهان آبادی اظهار داشــت: در 
کنار تنش زدایی با کشورها نیاز داریم به 
تنش زدایی با ملت، با طیف های مختلف 
سیاسی، گروه های صنفی، فعالان مدنی، 
زنان، جوانان، اقلیت های دینی و مذهبی، 

وکای دادگستری، اســتادانان دانشگاه، 
مهندسان و پزشکان، نیاز داریم حرف ها، 
خواسته ها، آروزها و رویاهای ملت ایران را 

دوباره مانند انقاب 57 بشنویم.
وی بیان کرد: زمان آن رســیده بر روند 
افراط گرایی های حذفی، تربیون های پر 
هزینه انتصابی، فعالیت های غیر شفاف 
و بودجه های ناپیدا، عربده کشــی های 
ســبک مغزانی که با هر حرف نادرست 
خود قلب وزرشــکاران، هنرمندان، زنان، 
جوانان و اقلیت ها را آزار می دهند مقابله 
کنیم و بر افراط گرایی برای همیشه مهر 

پایان بزنیم.

ایــن نماینده مجلس عنــوان کرد: نیاز 
داریــم که ملت بزرگ خــود را با تنوع 
مذهبی،  قومــی،  فرهنگــی،  فکــری، 
سیاســی و عقیدتی در آغوش بگیریم 
و چتــر ایران بزرگ و کهــن و رهبری 
داهیانه مقام معظم رهبــری را بر فراز 
ســر همه ملت ایران با هر تنوع فکری، 
قومی و مذهبی باز کنیم.در این شرایط 
نیاز داریم با هر تفکر یکســان ســازی 
مقابله کنیم زیرا ملتی متنوع، قدرتمند، 
با فرهنگ، تاریخی و بزرگ به نام ایران 
را در این ســرزمین پهناور داریم. بیش 
از هر زمان امروز ایران و نظام اســامی 
نیازمنــد اجماع، همگرایــی، همدلی و 
استفاده از همه ظرفیت های ملی است.

رحیمی جهان آبادی بیان کرد: مطمئن 
باشید که اگر ملت را دریابیم، مشکات 
آنهــا را بشــنویم، پــای درد و دل آنها 
بنشــینیم، آرزوها، حــرف، درد و رنج 
آنها را در خانه ملــت بیان کنیم، نظام 
اسامی نیاز به هیچ متحدی در غرب و 
شرق ندارد و برای ابد می تواند در این 

سرزمین حکمرانی کند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلــس گفت: بــه صداقت، 
برادری، دلسوزی شما نمایندگان ایمان 
دارم و دو خواهش از شــما دارم قانون 
حمایت از خانــواده مناطقی که بالای 
۲.5 درصد رشــد جمعیت داشته را از 
امتیازات حذف کرده است که این ظلم 
به مناطق محروم بوده خواهش می کنم 
این قانون را اصاح کنید و دوم منطقه 
آزاد تجاری دوغــارون، دروازه صادراتی 
ایــران به ســرزمینی کــه 35 میلیون 
جمعیت در کنار مرز ما دارد به حمایت 

شما نیاز دارد.

رویداد

سخنگوی شورای سیاست گذاری ائمه جمعه:
مردم را در برابر مردم قرار دادن کار خطرناکی است

ســوتیتر: در بیان فرضیه های فقهی و 
نکات اخاقی مواظبت کنیم در جمات 
و کلمات احیانا به این دوگانه سازی دامن 
نزنیم و به افکار عمومی و عواطف جامعه 
زنان و بانوان ایرانی خدشــه وارد نشود 
و جریجه دارشــان نکنیم؛ زیرا التهابات 

بالاست و حساسیت ها زیاد شده است
معاون سازماندهی و سخنگوی شورای 
سیاست گذاری ائمه جمعه کشور تاکید 
کرد: راهبردی که دشمن در حال حاضر 
پیش گرفته و در سال های گذشته هم 
از این امر بهره جسته دوگانه سازی  است. 
هرگونه دوگانه ســازی قطعا دودش به 

چشم نظام، مردم، امت و ملت می رود.
حجت الاسام علی نوری در گفت وگویی 
دربــاره برخی ادعاها مبنــی بر این که 
دستورکار خطبه های هر هفته از سوی 
شورای سیاســت گذاری به ائمه جمعه 
اعام می شــود، گفت: در نشســتی که 
اخیرا داشتیم سوالی شد مبنی بر این که 
چرا آقایان بعضا صحبت هایی که می کنند 
بر یک منوال، مســئله و مصداق است؟ 
پاسخ دادم. ما متهم می شویم به این که 
چرا شما خط واحد و محتوای یکسانی 
می دهید که بولتن خوانی کنند. ســوال 
اینجاســت که اگر ما خط و محور داده 
باشیم تا آقایان بولتن خوانی کنند، پس 
چرا تناقضات در گفته هایشان وجود دارد.

معاون سازماندهی و سخنگوی شورای 
سیاســت گذاری ائمــه جمعه کشــور 
خاطرنشان کرد: آقایان در مقام یک امام 
جمعه و به عنوان یک کارشناس دینی 
و به عنوان یــک نقش آفرین اجتماعی 
برداشت های قرآنی، دینی و روایی شان را 
در خطبه های  اول و تحلیل های اجتماعی، 
سیاســی و فرهنگی در خطبه دوم باید 
ارائه دهند، در غیر این صورت فلسفه نماز 
جمعه بی معنا می شود. حقیقت این است 
که این آقایان باید برداشــت ها و نظرات 
خودشــان را ارائه دهند و قطعا در قبال 
آن چیزی که می گویند، پاسخگو باشند 

و دفاع کنند.
وی ادامــه داد: خطوط اصلی در بخش 
توانمندی هــای اجتهــادی و دینی این 
آقایــان حاصــل تحصیــات و حضور 
حوزی شان است، اما در جهت گیری های 
کان بلــه؛ ملــزم هســتند در فضای 
انقاب اســامی  سیاســت های کان 
حرکت کنند، زیــرا نماینده حاکمیت 
هســتند ولی در جزئیات، موضوعات و 
مسئله ها نظراتی که می دهند تشخیص 

و برداشت شخصی شان است.

نوری درخصوص این کــه این روزها در 
تریبون هــای نماز جمعه برخی حرف ها 
شنیده می شــود که برخی ائمه جمعه 
مقصر بخشی از مشکات فعلی را مردم 
معرفی می کنند، عنوان کرد: در مواردی 
از یک سو باید هماهنگ با سیاست های 
کان نظام باشــیم و از یک سو صدای 
رسای مردم باشیم. به طور مثال در بحث 
اصاح اقتصادی کشور از یک سو قطعا 
ائمه جمعه باید در راستای این حرکت 
ملی و عزم و اراده ای که دولت سیزدهم 
دارد، کمک کنند تا به خوبی این قانون 
را اجرایی ســازی کند و هدفمندسازی 
یارانه ها را پیش ببرد اما از ســوی دیگر 
در نحوه اجرا اگر اختالات و اشــکالاتی 
هست، ما نمی توانیم ساکت باشیم بلکه 
اولین نقطه ای که دریافت های مردمی را 

دارد و می تواند اصاح مســیر را صورت 
دهد و صدای گویایی تدوین کند، ائمه 

جمعه ما هستند.
معاون ســازماندهی و سخنگوی شورای 
سیاســت گذاری ائمه جمعه کشور ادامه 
داد: آن همراهــی کان بــا دولت دیده 
می شــود لذا این تلقی که مسبب  وضع 
موجود امام جمعه اســت، توسط عده ای 
تبلیغ می شــود اما آن بخشی که صدای 
مردم می شوند و مشکات مردم را فریاد 
می زنند و پیشنهادها و راهکارهایی را بابت 
اجرای قانون به دولت می دهند متاسفانه 
کمتر دیده می شــود لذا اجحافی در این 
زمینه در حق ائمه جمعه صورت می گیرد. 
لازم داریــم اولا دو طرف کار را به خوبی 
انجام دهیم، پوشش رسانه ای انجام دهیم 

و این مسئله جهاد تبیین می خواهد.
وی دربــاره این که حرف هــای برخی 
ائمه جمعه درباره برخورد با بی حجابی، 
دوچرخه ســواری بانوان، یا اینکه گفتند 
دشــمن می خواهد با کنار زدن حجاب 
حرام زاده بوجــود بیــاورد باعث ایجاد 
حواشی می شود در این خصوص چقدر 

لازم است برخی تذکرها داده شود، گفت: 
دشمن راهبردی که در حال حاضر پیش 
گرفته و در سال های گذشته هم از این امر 
بهره جسته؛ دوگانه سازی  است. هرگونه 
دوگانه سازی قطعا دودش به چشم نظام، 
مردم، امت و ملت می رود. چه در مسئله 
حجاب و چه در مسائل دیگر حقیقتا این 

دوگانه سازی ها خظرناک است.
نــوری تاکید کرد: مردم را در برابر مردم 
قرار دادن کار بســیار خطرناکی است. 
مومنین را در برابــر مومنین قرار دادن 
کار بدی اســت. ایرانی را در برابر ایرانی 
قرار دادن کار ناپســندی است و ما باید 
مواظب باشــیم. ما باید در اظهارنظرها 
و در بیــان فرضیه هــای فقهی و نکات 
اخاقــی مواظب کنیــم در جمات و 
کلمات احیانا به این دوگانه سازی دامن 

نزنیم و به افکار عمومی و عواطف جامعه 
زنان و بانوان ایرانی خدشــه وارد نشود 
و جریجه دارشــان نکنیم؛ زیرا التهابات 
بالاست و حساسیت ها زیاد شده است. 
قطعا می طلبد فصاحت و باغت را رعایت 
کنیم. البته از آن چه که حق است و باید 
رعایت شود، نمی توانیم پرهیز کنیم اما 
نسبت به نوع ارائه و چگونگی پیش برد 

مسئله باید دقت کافی را داشته باشیم.
معاون سازماندهی و سخنگوی شورای 
سیاســت گذاری ائمه جمعه کشور در 
پاسخ به این ســوال که چقدر ضرورت 
دارد ائمه جمعه با طرح مســائل ملی به 
دور از طرفــداری یا تخریب جناح ها به 
طرح دغدغه ها بپردازند، بیان کرد: قطعا 
همین اســت. آن چه که مورد پسند و 
زیبنده است این اســت که امام جمعه 
پدر همه طیف ها و جریانات است که در 

محور انقاب حرکت می کند.
وی خاطرنشان کرد: ضدانقاب، منافقین 
و کسانی که از صف انقاب خارج شده اند 
تکلیف شان مشخص است اما مردم ما و 
گروه های سیاسی سایق متنوعی هستند 

و باید نسبت به همه آن ها مهربانانه گام 
برداریم. آن چیزی که در سیره حضرت 
آقا مشــاهده می کنیم با همه گروه ها و 

جریان ها مهربان هستند.
نوری بیان کرد: امام جمعه باید فدای رفاه 
انقاب و گفتمان انقاب اســامی باشد 
که گاهی اوقات برداشــت جناحی از آن 
می شود. به طور مثال نمی توانیم نسبت 
به مســئله آمریکا و اسرائیل و نسبت به 
کارهایی که دشمنان صورت می دهند، 
بی تفاوت باشــیم. شاید مواضع برخی از 
جریان ها در نوع مواجهه متفاوت باشد اما 
اصل تقابل با دشمن را که ما نمی توانیم 
کوتاه بیاییم. یک زمانی احساساتی از این 
دست حاصل می شــود که ما در ارائه و 
تبیین مواضــع اصلی خطوط تقابل مان 
چاره ای نداریم امــا در ارتباط با محبت 
نســبت به همه این ها قطعا باید مورد 
توجه قرار گیرد و آن جانبداری سیاسی و 
مشخص، یک مساله گروهی است که ما 
آن را درست نمی دانیم، پرهیز می کنیم و 

از هرگونه ورود هم منع می کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: هر امام جمعه ای 
که می خواهد در انتخابات کاندیدا شود 
ما جز قوانین مان داریم که حتما باید از 
جایگاه امامت استعفاء دهد لذا مواظبت 
داریم وارد خط کشی های سیاسی خُرد 

به این معنا نشویم.
معاون ســازماندهی و سخنگوی شورای 
سیاســتگذاری ائمه جمعه کشور درباره 
اینکه اســتقبال مردم از نماز جمعه طی 
سال های گذشته چگونه بوده است، عنوان 
کرد: اینکه آمار عدد و رقمی پیمایشی و 
میدانی بخواهم ارائه دهم، در حال حاضر 
ندارم، اما اینکه بگوییم مردم نســبت به 
آرمان هــای انقاب اســامی، اخاق و 
معنویت و حضور مناســکی و اجتماعی 

دلسرد شده اند، چنین چیزی نیست.
وی به ایلنا گفت: در برنامه های معنوی 
مانند عرفه، شب های قدر و راهپیمایی 
۲۲ بهمن به صورت مســتمر مشاهده 
شــده که عدد و رقم های این حضور نه 
تنها کم نشده بلکه بیشتر هم شده است. 
حتی بعداز کرونا مشاهده می کنید موج 
اقبال و اســتقبال از این مناســک های 
ملی و مذهبی بیشــتر هم شده است. 
در مورد نماز جمعه هم همین طور است 
ما نمی توانیم بگوییم استقبال نیست و 
ریزش داریم، استقبال خوبی داریم. البته 
که حتما کیفی سازی و جوان سازی را باید 
انجــام دهیم و در ارتقاء این کار هم باید 

کوشش داشته باشیم.

 زمان آن رسیده بر روند افراط گرایی های حذفی، تربیون های 
پرهزینه انتصابی، فعالیت های غیر شفاف و بودجه های ناپیدا، 

عربده کشی های سبک مغزانی که با هر حرف نادرست خود قلب 
وزرشکاران، هنرمندان، زنان، جوانان و اقلیت ها را آزار می دهند 

مقابله کنیم و بر افراط گرایی برای همیشه مهر پایان بزنیم
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کنترل نرخ سود بین بانکی در چارچوب سیاست های پولی بانک مرکزی 
رئیــس کل بانک مرکــزی ضمن تأکید بر 
لزوم یکپارگی سیاست های پولی و مالـــی، 
تأکید کرد: نرخ سود بین بانکی در چارچوب 

سیاست های پولی کنترل خواهد شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایبنا، »علی صالح آبادی« در نشست مشترک 
با رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، با اشاره 
به موضوع نرخ سود بین بانکی به عنوان یکی 
از دغدغه های فعالان بازار سرمایه گفت: نرخ 
سود در بازار بین بانکی متناسب با عرضه و 
تقاضا و مکانیزم بازار تعیین می شود، اما بانک 
مرکزی بــه عنوان بازارســاز و در چارچوب 
سیاست پولی ضدتورمی که به تأئید دولت نیز 
رســیده است، در این بازار حضور دارد و نرخ 
ســود در این بازار را در چارچوب مشخصی، 

کنترل می کند. 
وی افزود: در همین راستا نیز در جلسه روز 
گذشته، تصمیماتی در این خصوص اتخاذ 
شده که با اجرای این تصمیمات، نرخ سود 

در بازار بین بانکی کنترل خواهـد شد.

رئیــس کل بانــک مرکزی با بیــان اینکه 
رویدادهای اثرگذار بر بازار سرمایه موضوعات 
چندگانه است که باید مورد توجه قرار گیرد 
، افزود: دغدغه فعالان بازار ســرمایه، مورد 
توجه تیم اقتصــادی دولت و بانک مرکزی 
اســت و تدابیر لازم در این خصوص اتخاذ 
خواهد شــد، البته باید توجه داشــت که 

هرگونه سیاســت در زمینه حمایت از بازار 
سرمایه باید همراستا با سایر سیاست های 
دولت به ویژه سیاست کنترل تورم و اصاح 

نظام بانکی باشد.
وی در ادامــه، با تأکید بر لــزوم پایبندی 
بانک ها و نهادهای مالی به نرخ های ســود 
مصوب شورای پول و اعتبار افزود: سازمان 

بورس ســاز و کارهای حمایت نظام بانکی 
از شــرکت ها و نهادهای مالی فعال در بازار 
سرمایه، از جمله بازنگری در برخی مقررات 
در حــوزه نهادهای مالی، سیاســت های 
هدایت اعتباری با هدف تســهیل و ایجاد 
مشوق برای تأمین مالی شرکت های فعال 
در بازار ســرمایه از بانک ها را بررسی و به 
بانک مرکزی پیشنهاد کند و بانک مرکزی 
برای همکاری با بازار سرمایه در این زمینه 

آمادگی کامل دارد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار نیز در 
این جلسه، با ارائه تحلیلی از وضعیت فعلی 
بازار سرمایه و عوامل متعدد اثرگذار بر روند 
شاخص بورس طی ماه ها و روزهای اخیر، از 
اهتمام رئیــس کل بانک مرکزی به منظور 
رسیدگی به دغدغه فعالان بورس قدردانی 
کــرد و افزود با تصمیم بانک مرکزی مبنی 
بر کنترل نرخ ســود بین بانکی، یکی از این 

دغدغه ها برطرف خواهد شد.
عشقی ادامه داد البته متغیرهایی همچون 

افت قیمــت جهانــی کالاها و یــا برخی 
تصمیمات ازجمله نرخ گذاری دســتوری 
کالاها نیز بر وضعیت درآمدی شرکت های 
بورســی و کاهــش پیش بینــی پذیری و 
اطمینان در بازار ســرمایه اثرگذار است که 
امیدواریم برای حل این موضوعات نیز تدابیر 
لازم اتخاذ و اطمینان فعالان بازار سرمایه به 

این بازار تقویت شود.
وی همچنین به برخی راهکارها برای تقویت 
هم افزایی بازار پول و سرمایه، از جمله رفع 
برخی محدودیت ها در تراکنش متقاضیان 
ســرمایه گذاری در صندوق های ســرمایه 
گذاری، اصاح مقــررات در حوزه نهادهای 
مالی وابسته به بانک ها، تسهیل ارائه خدمات 
شبکه بانکی به شرکت ها و نهادهای فعال 
در بازار سرمایه اشــاره کرد که با استقبال 
رئیس کل بانک مرکزی مواجه شد و مقرر 
گردید تدابیر پیشنهادی در کمیته مشترک 
بانک مرکزی و سازمان بورس مورد بررسی 

و تصمیم گیری قرار گیرد.

تاثیر گرانی سایر کالاها بر قیمت میوه 
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی با 
بیــان اینکه با توجه به فراوانی و تنوع میوه و 
صیفی جات انتظار قیمت های بالا را در این 
فصل نداشتیم، گفت:گرانی سایر کالاها، روی 

قیمت میوه تاثیر گذاشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
مهر، اسدالله کارگر درباره دلایل گرانی قیمت 
میوه و صیفی جات در بازار گفت: واقعیت این 

است که تورم و گرانی کالاهای دیگر روی قیمت میوه نیز اثر گذاشته است و نمی توان 
این مساله را انکار کرد.

وی با بیان اینکه با توجه به حجم عرضه و تنوع میوه و صیفی جات در این فصل انتظار 
چنین قیمت ها و بازاری را نداشتیم، اضافه کرد: با توجه به شرایط تأمین و عرضه انتظار 
می رفت که در فصل جاری با حداکثر کاهش قیمت ها مواجه شویم اما متأسفانه شرایط 

طور دیگری رقم خورده است.
کارگر درباره کاهش مصرف میوه در کشــور نیز گفت که بحث کوچک تر شدن سفره 

مردم و کاهش قدرت خرید آنان را نمی توان انکار کرد.
وی با بیان اینکه در گذشته مردم هفته ای یکبار میوه می خریدند و ضایعات و دور ریز 
نیز زیاد اتفاق می افتاد، افزود: در حال حاضر تعداد دفعات خرید خانوار زیاد اما حجم 
خرید آنان کم شده است تا دور ریزی اتفاق نیفتد و می توان گفت که مصرف مدیریت 

شده و مردم قناعت پیشه کرده اند.
کارگر درباره اینکه آیا فکر نمی کنید بحث کاهش قدرت خرید در این مســاله مؤثرتر 
بوده و چندان ربطی به قناعت ندارد؟، افزود: نقش این موضوع را نیز نمی توان نادیده 

گرفت.

تذکر به وزرای جهاد و صمت برای لغو 
ممنوعیت واردات برنج

نماینده رشــت و خمام در مجلس با اشــاره 
به اینکه به وزرای جهاد کشــاورزی و صمت 
برای لغو ممنوعیــت واردات برنج تذکر داده 
می شــود، گفت: افزایش قیمت برنج در بازار 

به دلیل نبود نظارت است.
به گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« و به 
نقل از مهر، محمدرضا احمدی با اشــاره به 

اعتراض تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسامی نسبت به لغو ممنوعیت واردات 
برنج گفت: کشــاورزان روزانه به طور متوســط ۱۲۰ هزار تومان پول کارگر می دهند 
تا شــالیزارهای خود را آباد کنند و کاهش قیمت برنج در شــرایط فعلی یعنی حتی 

هزینه های کشاورزان نیز جبران نمی شود.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه اگر چه رعایت حقوق مصرف 
کننده و در نظر گرفتن قدرت خرید مردم امری مهم اســت اما نباید نسبت به تولید 
کننده و کشاورز بی توجه باشیم، افزود: برداشتن ممنوعیت واردات برنج خارجی قطعاً 

به کشاورزان ما آسیب می زند.
وی بــا تاکید بر اینکه ممنوعیــت واردات برنج خارجی تا زمانی که کشــاورز بتواند 
هزینه های خود را جبران کند ضروری است، تصریح کرد: نمایندگان مجلس به دولت 

معترض هستند که چرا جلوی واردات بی رویه گرفته نمی شود.
نماینده مردم رشت و خمام در مجلس تاکید کرد: قصد داریم به وزرای جهاد کشاورزی 
و صمت نســبت به جلوگیری از واردات برنج خارجی تذکر دهیم تا کشاورز داخلی از 

این موضوع آسیب نبیند.
وی با بیان اینکه ترخیص نشدن برنج های وارداتی در سال گذشته ناشی از عدم نظارت 

دولت بود، افزود: قیمت بالای برنج به دلیل عدم نظارت دولت بر بازار بود.
احمدی با اشاره به تبعات ناشی از لغو ممنوعیت واردات برنج خارجی بیان داشت: اگر 

این روند اصاح نشود کشاورزان ما دست از کشاورزی برمی دارند.
وی با بیان اینکه کشــاورزان از تنش آبی ضررهای زیادی دیدند و هم اکنون نیز باید 
نگران ضررهای مادی ناشی از کاهش قیمت محصول خود باشند، گفت: توصیه ما به 

دولت این است که جلوی واردات برنج خارجی را بگیرند.

وزیر اقتصاد:استعفای رئیس کل بانک 
مرکزی شایعه است

وزیر اقتصاد درباره شــایعه استعفای رئیس 
کل بانک مرکزی گفت: لطفا به این شایعات 
دامن زده نشود. این شایعات بی پایه هستند. 

استعفایی در کار نبوده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
باشگاه حبرنگاران جوان، وزیر اقتصاد درباره 
شایعه استعفای رئیس کل بانک مرکزی ناشی 

از فشارها برای کاهش نرخ سود بین بانکی گفت: لطفا به این شایعات دامن زده نشود. 
این شایعات بی پایه هستند. استعفایی در کار نبوده است

یادداشت

خبر

» شــکاف مالیاتی« در ایران
شکاف مالیاتی، بیانگر میزان فرار یا اجتناب 
مؤدیان از پرداخت مالیات در یک جامعه 
است و کشورهای مختلف با محاسبه این 
شاخص، ضعف های سیستم مالیاتی خود 

را شناسایی می کنند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، خام فروشــی منابع در اقتصادهای 
برتــر جهان جایــی ندارد و کشــورهای 
پیشرفته برای تأمین منابع مالی موردنیاز 

خود به درآمدهای مالیاتی متکی شده اند.
به همین منظور دولت ها با شناخت کافی 
از شرایط اقتصادی جامعه، یک »ظرفیت 
مالیاتی« برای خود تعریف می کنند. این 
شاخص به حداکثر مالیاتی اطاق می شود 
کــه مطابق با قوانین و مقــررات موجود، 
امکان وصول آن وجــود دارد؛ بااین وجود 
برخی از مؤدیــان به صورت عمدی و یا از 
روی بی دقتی تکالیف قانونی خود را انجام 
نداده و به بیان دیگر به اجرای قانون تمکین 
نمی کنند، البته این امر در کشورهای کمتر 
توسعه یافته نظیر ایران به دلیل عدم اجرای 

دقیق و کامل قانون بیشتر مشهود است.
شکاف مالیاتی چیست؟

از اصلی تریــن معیارها جهــت اطاع از 
انــدازه عدم تمکین، »شــکاف مالیاتی« 
یا همان مجموع فــرار و اجتناب مالیاتی 
اســت که از مابه التفاوت ظرفیت مالیاتی 
و مالیــات اخذ شــده، حاصل می شــود. 
این معیار به عنوان نقطه آغازین شــکاف 
مالیاتی شناخته می شــود و متناسب با 
عمق مشکل، راهکارهایی به منظور بهبود 
تمکین و کاهش فــرار و اجتناب مالیات 
ارائه می شــود. در این مســیر کشورهای 
شکاف  گزارش  هرســاله  توســعه یافته، 
مالیاتی را بر اساس تفکیک منابع مالیاتی 
به صورت شــفاف منتشر می کنند.شکاف 
مالیاتی در کشورهای جهان به عنوان یکی 
از اصلی تریــن چالش های ســازمان امور 
مالیاتی شناخته می شــود. حجم شکاف 
مالیاتی به عنوان درصدی از تولید ناخالص 

داخلی در کشورهای جهان متغیر است.
مطالعــات صورت گرفته بر روی شــکاف 
مالیاتی بیانگر آن است که در سال ۲۰۱5 
میزان شــکاف مالیاتی در ایالات متحده 
به عنوان برتریــن اقتصاد جهــان، 65۴ 
میلیارد دلار بوده است، همچنین میزان 
شکاف مالیاتی آلمان به عنوان اقتصاد برتر 

اروپا نیز ۲۲۹ میلیارد دلار بوده است.
در کشورهای همســایه ایران نیز ترکیه 
با ۸۹ میلیارد دلار دارای شــکاف مالیاتی 

گسترده ای است.

شکاف مالیاتی در ایران چقدر است؟
اندازه گیری و کاهش شــکاف مالیاتی از 
وظایف کلیدی سازمان های مالیاتی است؛ 
با این وجود یکی از اصلی ترین چالش های 
نظام مالیاتی ایران اندازه گیری این شاخص 
است. با وجود اینکه اندازه دقیقی از میزان 
شــکاف مالیاتی ایــران وجود نــدارد اما 
نشانه های مختلف از بالا بودن این شاخص 
حکایت دارد به طور مثال حداقل شکاف 
مالیاتی بر اســاس محاســبه پژوهشکده 
مالیاتی در بخش مشاغل پزشکی بالغ بر 
۸۰ درصد اســت و این وضعیت در سایر 
بخش های نظیر وکا و طافروشــان نیز 

محسوس است.
گزارش پژوهشکده مالیاتی کشور بیانگر آن 
است که مجموع فرار و اجتناب مالیاتی در 
حدفاصل سال های ۱3۹۲ تا ۱3۹۸، رشد 
3۰ هزار میلیاردتومانی داشته است. نکته 
جالب توجــه این بوده که در ســال ۱3۹۲ 
حــدود ۱3 درصد از کل شــکاف مالیاتی 
مربوط به بخش غیررســمی و ۸7 درصد 
نیز مربوط به عدم تمکیــن مالیاتی بوده، 
درحالی که این نســبت در سال ۱3۹۸ به 
ترتیب به حدود ۴۰ و 6۰ درصد تغییریافته 
اســت. در طی این مدت نســبت شکاف 
مالیاتــی به تولید ناخالــص داخلی از 6.۹ 
درصد به ۴.۱ درصد کاهش یافته که می توان 
گفت عامل اصلی در افت این شــاخص به 

انجام اصاحات مالیاتی مربوط بوده است.
به طور نمونه، اخیــراً داود منظور، رئیس 
ســازمان امور مالیاتی از شناسایی ۱5۰ 
فعال اقتصادی خبر داده اســت که مبلغ 
واریزی به دستگاه کارتخوان آنها بیش از 
۱۰۰ میلیارد تومان بوده است اما از ارائه 

اظهارنامه مالیاتی خودداری کرده اند.
تحقیقات نشان می دهد که »ایجاد پایگاه 
اطاعات مؤدیان« و »الکترونیکی شــدن 
اغلب فرآیندهــای مالیاتــی« در بهبود 
تمکین مؤدیان مالیاتی و در نتیجه کاهش 
شــکاف مالیاتی نقش ویــژه ای دارد که 
طبق اظهارات مسئولان سازمان مالیاتی 
قرار اســت این اهداف با راه اندازی سامانه 

مؤدیان محقق شود.
مروری بر مهم ترین علل فرار مالیاتی

تحقیقات صورت گرفته در داخل کشــور، 
بیانگر آن است که »قوانین نامناسب کار، 
تأمین اجتماعی، مالیات، شــهرداری ها«، 
»فضای نامناسب کســب وکار«، »موانع و 
کنترل های تجاری«، »فساد در جامعه و 
سیستم اداری«، »خوداشتغالی« و »اندازه 
بخش کشــاورزی« برخــی از مهم ترین 

عوامل فرار مالیاتی ناشی از گسترش بخش 
غیررسمی اقتصاد هستند.

به بیان دیگر هرآنچه که به شکل مستقیم 
یا غیرمســتقیم موجــب افزایش هزینه 
مبادله و فعالیت در بخش رســمی شود، 
سبب افزایش حجم اقتصاد زیرزمینی و در 

نتیجه فرار مالیاتی خواهد شد.
کاهش حجم اقتصاد غیررسمی چگونه 

محقق می شود؟
باوجوداینکه بخش قابل توجهی از عوامل 
ذکر شــده خارج از کنترل سازمان امور 
مالیاتی است اما با تاش چندین دستگاه 
می تــوان فرار مالیاتی را کاهش داد، نکته 
دیگر این اســت که با واحدیابی مالیاتی 
می توان بخشی از فعالان را شناسایی و به 

سمت اقتصاد رسمی هدایت کرد.
»بهبــود فضای کســب وکار بــا کاهش 
هزینه های تمکین مالیاتی«، »شناسایی و 
ثبت نام فعالان بخش غیررسمی از طریق 
تقویت واحدیابی مالیاتی« و »تسهیل تبادل 
خودکار اطاعات با دستگاه های مختلف« 
راهکارهای کاهش  به عنوان اصلی تریــن 
حجم اقتصاد زیرزمینی و به تبع آن افزایش 

درآمدهای مالیاتی شناخته می شوند.
نکته دیگری که باید به آن اشــاره کرده 
به موضــوع »تفاوت الگوی رفتار تمکینی 
مؤدیان مالیاتی« مربوط می شود؛ در واقع 
برخی از مؤدیان به ســبب عدم اطاع از 
قوانیــن و مقررات و تکالیف قانونی و یا از 
روی ســهل انگاری از انجام تکالیف خود 
ســرباز می زنند؛ این در حالی اســت که 

برخی از روی عمد مالیات خود را پرداخت 
نمی کنند.

آنچه مشــخص اســت، »بهبود خدمات 
مؤدیــان و اعتمادآفرینــی در جامعه با 
برقراری عدالت مالیاتی«، »اصاح و حذف 
فرصت های فرار و اجتنــاب در قوانین و 
مقررات«، »توانمندســازی ســازمان در 
کشــف موارد عدم تمکیــن«، »تقویت 
و بازدارندگــی از طریق اصــاح و بهبود 
ضمانت های اجرایی« و »مبارزه و برخورد 
با موارد عــدم تمکین و فــرار مالیاتی« 
به عنوان محورهای اصلی تمکین و مبارزه 

با فرار مالیاتی شناخته می شود.
شکاف مالیاتی ناشی از اقتصاد غیررسمی 

و عدم تمکین مؤدیان
حسین احمدزاده شــهرودی، پژوهشگر 
حوزه اقتصاد مقاومتی در گفت وگو با مهر 
شکاف مالیاتی ایران را ناشی از فعالیت های 
بخش غیررســمی و عدم تمکین مؤدیان 
مالیاتی عنوان کرد و گفت: »برای بررسی 
دقیق شکاف مالیاتی کشــور باید برآورد 
دقیق از حجم اقتصاد غیررســمی داشت 
که گزارش صندوق بین المللی پول، حجم 
اقتصاد غیررسمی و فرار مالیاتی کشور را 

5۱۱ هزار میلیارد تومان نشان می دهد.«
احمدزاده شــهرودی در ادامه به شکاف 
ناشی از عدم تمکین مالیاتی اشاره کرد و 
گفت: »متأسفانه ضعف در دستگاه مالیاتی، 
عوامــل فرهنگی، ضعف اطاع رســانی و 
آگاهی مؤدیان، ضعــف در اجرای قوانین 
و فســاد اداری سبب شده است که شاهد 
شــکاف مالیاتی گسترده ناشــی از عدم 

تمکین باشیم.«
به گفته این پژوهشــگر حــوزه اقتصاد 
مقاومتی، حجم کل شکاف مالیاتی کشور 
متفاوت با ارقــام اعامی ســازمان امور 
مالیاتی است. وی در این خصوص گفت: 
»گزارش ســازمان امور مالیتی از حدود 
۹7 هــزار میلیارد تومان فــرار و اجتناب 
مالیاتی حکایت دارد، با وجود این بررسی 
دقیق تر حجــم اقتصاد زیرزمینی و تعداد 
دســتگاه های کارت خوان، شــرکت های 
صوری و بدون مجوز، شرکت های مشغول 
در مناطق آزاد و برخی از شــواهد دیگر، 

حکایت از ارقام بالاتری دارد.«
گردش مالی 1۰۰ میلیاردی، مالیاتی کمتر 

از 1۰ میلیون
احمدزاده شــهرودی تأکید کرد: »به طور 
مثال اظهارات مســئولان ســازمان امور 
مالیاتــی بیانگر آن بوده که در ســال ۹۹ 
حدود 3.5 میلیون مؤدی مالیاتی در حوزه 

مشاغل شناسایی شده است، از طرف دیگر 
برخی اخبار غیررسمی حکایت از این دارد 
که در همین ســال بیش از ۱۰ میلیون 
دستگاه کارت خوان فعال در کشور وجود 
داشته اســت، با این تفاسیر و با احتساب 
این موضوع که برخی از مشاغل به اقتضای 
فعالیــت خود، بیش از یــک کارت خوان 
دارنــد؛ می توان ادعا کرد که حداقل برای 
۴۰ درصد از افــرادی دارای کارت خوان، 

پرونده مالیاتی تشکیل نشده است.«
وی ادامه داد: »از ســوی دیگر واحدهای 
صنفی در کشــور وجود دارد که با وجود 
گردش مالی ۱۰۰ میلیاردی، مالیاتی کمتر 
از ۱۰ میلیون تومان پرداخت می کنند و به 
بیان دیگر به دلیل عدم بررسی سیستمی 
و کارشناســی و حتی فساد اداری شاهد 

عدم اخذ مالیات این واحدها هستیم.«
احمدزاده شهرودی در ادامه با بیان اینکه 
شــرکت های صوری فراوانــی در مناطق 
آزاد به سبب معافیت مالیاتی مشغول به 
فعالیت هســتند، گفت: »در مناطق آزاد 
تجاری، شــرکت های وجود دارد که عماً 
در تهران و کان شهرها مشغول به فعالیت 
هستند؛ بااین وجود به دلیل برخورداری از 
معافیت مالیاتی فقط آدرس خود را در این 

مناطق عنوان کرده اند.«
این پژوهشــگر اقتصاد مقاومتی در انتها 
اظهار داشــت: »فارغ از شــکاف مالیاتی 
پزشکان، وکا و برخی از اصناف، در بودجه 
سال ۱۴۰۱ دولت درآمدهای مالیاتی خود 
را نسبت به سال گذشته حدود 6۰ درصد 
افزایش داده اســت، به بیان دیگر دولت 
نسبت به ســال ۱۴۰۰ حدود ۲۱5 هزار 
میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی خود را 
بالاتر پیش بینی کرده است، درحالی که در 
سال جاری فقط فرایند اخذ مالیات تغییر 
کرده است و بسیاری از مسائل نظیر اقتصاد 
زیرزمینی و شــرکت های صوری مناطق 
آزاد همچنان پابرجا است، با این تفاسیر 
حجم شکاف مالیاتی کشور به مراتب بسیار 

بالاتر از رقم های اعامی خواهد بود.«
بر اساس این گزارش، اجرای دقیق قانون 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان 
از جملــه تدابیــر دولت ســیزدهم برای 
ازبین بردن فضاهای تاریک و غیرشــفاف 
مالیاتــی کشــور اســت؛ به عبارت دیگر 
راه اندازی این ســامانه از فــرار مالیاتی و 
ناعدالتی در فرایند اخذ مالیات جلوگیری 
می کند و در نهایت دولت به سمت درآمد 
پایدار حرکت کرده و کارایی نظام مالیاتی 

کشور بهبود خواهد یافت.

تحقیقات نشان می دهد 
که »ایجاد پایگاه اطلاعات 
مؤدیان« و »الکترونیکی 
شدن اغلب فرآیندهای 
مالیاتی« در بهبود تمکین 
مؤدیان مالیاتی و در نتیجه 
کاهش شکاف مالیاتی نقش 
ویژه ای دارد که طبق 
اظهارات مسئولان سازمان 
مالیاتی قرار است این اهداف 
با راه اندازی سامانه مؤدیان 
محقق شود

گزارش صندوق بین المللی پول، حجم اقتصاد غیررسمی و فرار مالیاتی کشور را ۵۱۱ هزار میلیارد تومان نشان می دهد

رد پای مسائل اقتصادی  در طلاق عاطفی
سیمین یعقوبیان - فعال کارگری خراسان رضوی

یکی از مهم ترین مشکاتی که در خانواده های کارگری اخیرا با سرعت مضاعفی رو به 
افزایش است شکاف های عمیق اقتصادی اعم از تورم ، رکود و جراحیهای اقتصادی... 

است که بنیاد خانواده های کارگری را تهدید می نماید . 
پدر خانواده که برای تامین معیشــت خانواده مجبور است حداقل دوشیفت اشتغال 
داشته واز خانواده دور باشد چگونه می تواند نقش الرجال قوامون النساء  را ایفا کند نه 

می تواند همسر باشد ونه پدر ،
اینگونه ارتباط های نا صحیح در خانواده مقدمه کم رنگ شدن استحکام خانواده می 
شــود وبالتبع امید به زندگی کاهش پیدا کرده و رشد منفی جمعیت را بدنبال دارد 
چراکه خانوارها به خود اجازه نمی دهند که شــرایط کنونی خودشــان رابرای آینده 

فرزندانشان متصور  شوند .
در  چنین شــرایطی، والدین  نمی توانند نقش همسر بودن را  در راستای دستورات 
دینــی ایفاء کنند و این خا و فاصله منجر به این می شــود که فرزندان خانواده در 
سردرگمی الگوها و قهرمانان زندگیشان مستاصل شوند ویا الگوهای غلطی را سرلوحه 
زندگی شــان قرار دهد و متاسفانه درمعرض آسیب ها ونابهنجاریهای اجتماعی قرار 

می گیرند. 
و برایند این شــرایط، بوجود آورنده جرم های احتمالی  است  که در جامعه در حال 
افزایش می باشد،چرا که تمامی انسانها ذاتا مجرم نبوده اند  وعواملی منجر شده که 

جرم  تحقق یابد.
درگیری خانواده ها به مسائل اقتصادی و عدم آموزش های تربیتی صحیح در آموزش 

و پرورش، فرایندی برای افزایش اعتیاد ، طاق و  ..  ... در جامعه خواهد بود. 
امیدوارم شرایطی فراهم آید که خانواده های کارگران حداقل رفاه نسبی داشته باشند 
کــه والدین  بتواند اوقات فراغتی فراهم آورند تامهارتهای ارتباطی را کســب نموده  
ودرکنارهم در تربیت فرزندانشان که آینده سازان این جامعه هستند موفق باشند. و 

صرفا دغدغه معیشت نداشته باشند .
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رسیدگی به جرم سرقت و مجازات قانونی 
سارقان تحکیم شود

رئیس قوه قضاییه در نشســت شــورای عالی 
پیشگیری از وقوع جرم مصوب کرد، کارگروه 
پیشگیری از ســرقت دبیرخانه شورای مزبور، 
نسبت به تدوین ســازوکاری برای هماهنگی، 
مــوازی کاری  از  جلوگیــری  و  هم افزایــی 
دستگاه های ذی ربط در راستای پیشگیری از 

سرقت، اقدامات مقتضی را ترتیب دهد.
به گــزارش ایرنا از مرکز رســانه قوه قضاییه، 

نشست شورای عالی پیشــگیری از وقوع  جرم صبح امروز سه شــنبه چهارم مرداد به 
ریاست حجت الاسام والمسلمین غامحسین محســنی اژه ای و با سه دستور جلسه 
»مرور مصوبات قبلی شورای عالی پیشــگیری از وقوع جرم«، »بررسی سیمای جرایم 
و آســیب های اجتماعی« و »بررسی و تصویب تقسیم کار ملی در چهارچوب وظایف و 

ماموریت های قوای سه گانه در امر پیشگیری از سرقت« برگزار شد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به آثار سوء روحی و روانی که جرم سرقت در جامعه و برای 
افراد جامعه ایجاد می کند، گفت: باید تمهیداتی همه جانبه اندیشــیده شود که آرامش 
روانی جامعه و مردم از بعُد اطمینان نسبت به رسیدگی به جرم سرقت و مجازات قانونی 

سارقان، تحکیم شود و هیچگونه نگرانی از این ناحیه برای مردم وجود نداشته باشد.
اصغر جهانگیر معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه نیز در این جلسه 
به ارائه آماری از میزان و نوع آسیب های اجتماعی در استان های مختلف کشور پرداخت.

همچنین سایر اعضای شــورای عالی پیشگیری از وقوع جرم نیز به تناسب موضوعات 
مطرح شده و دستور کار جلسه، پیشنهادات و نقطه نظرات خود را ارائه کردند.

تخریب یک شهرک غیرقانونی با ۲۴ ویلای 
لوکس در چهارباغ کرج

رئیس کل دادگســتری استان البرز از تخریب 
یک شــهرک غیرقانونی بــا ۲۴ ویای لوکس 
غیرمجــاز در چهارباغ خبر داد که مالک آن به 
جای ایجاد مجتمــع اقامتی، اقدام به تفکیک 

قطعات و احداث ویا کرده بود.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حســین 
فاضلی هریکندی با اشــاره بــه اجرای حکم 
قضایی که امروز صبح در چهارباغ انجام و ۲۴ 

ویای لوکس در یک شهرک غیرمجاز تخریب شد، گفت: اجرای این حکم پیامی قاطع 
و روشن در زمینه مقابله با هرگونه تغییر کاربری غیرمجاز است و دستگاه قضایی در هر 

مرحله از اقدامات غیرقانونی با آن مقابله می کند.
رئیس شــورای حفظ حقوق بیت المال در امور اراضی ملی و منابع طبیعی استان البرز 
اظهارداشت: احکامی که امروز اجرا شد، مربوط به تغییر کاربری غیرمجاز است که در آن 
فردی با سوءاستفاده از »موافقت اصولی« و مجوزهای صادر شده برای احداث »مجتمع 
اقامتی، پذیرایی و تفریحی«، به جای ایجاد مجتمع یادشــده، بر خاف مقررات ضمن 
تفکیک و قطعه بندی یک قطعه باغ مشجر، نسبت به احداث غیرقانونی یک شهرک با 

حدود ۲۴ باب ویای مجلل اقدام می کند.
وی با اشــاره به رأی قطعی صادر شــده در این پرونده در محاکم استان البرز به فرایند 
ایجاد این شهرک غیرقانونی اشاره کرد و افزود: اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان البرز، »موافقت اصولی« با طرح مالک برای احداث یک مجتمع اقامتی، 
پذیرایی و تفریحی در یک قطعه زمین مشجر با کاربری باغ را در شهرستان خوش آب و 

هوای چهارباغ که در آن زمان بخشی از شهرستان ساوجباغ بود، صادر می کند.

توسعه فرهنگ »وقف« در راستای 
مردمی سازی برنامه های دولت

وزیر آموزش و پرورش گفت: تقویت و توسعه 
فرهنگ »وقف« و »بخشش« باید در راستای 
مردمی ســازی فعالیــت و برنامه هــای دولت 

سیزدهم انجام شود.
به گــزارش ایرنا از وزارت آمــوزش و پرورش، 
یوسف نوری در پنجمین همایش ملی ترویج 
اخاق حرفه ای و مســئولیت اجتماعی اظهار 

داشت: دانشگاه ها به چهار دسته تقسیم می شوند؛ دسته اول، مؤسسات آموزشی آموزش 
محور که ســواد اســمی یعنی سیســتم حافظه محور و مدرک گرا را در جامعه جاری 
می کنند، پس از آن موسسات پژوهشی که صاحب پژوهش هایی در حوزه های مختلف 

به صورت کمی و کیفی هستند و نتیجه آن سواد مفهومی شده را می بینیم.
وی ادامه داد: سومین دسته از این تقسیم بندی، دانشگاه ها، موسسات کارآفرین محور 
هســتند که اقدام به خلق کارآفرین می کنند؛ سوادی که این گروه از موسسات تولید 
می کنند، سواد عملکردی است و آخرین دسته؛ موسسات آموزشی هستند که مسئولیت 
اجتماعی را ایفا می کنند و عاوه بر آموزش فرد در کنار پژوهش، فرد بتواند حاصل آن را 

برای کمک به دیگران به کار گیرد بنابراین، چنین سوادی، چند بعُدی است.
وی به جایگاه وقف در آیات قرآنی و تاریخ اسام اشاره کرد و افزود: درسال های ۱۹۹۰ 
تا ۲۰۰۰ نقش بخش ســوم از اقتصاد در حوزه تولید ناخالص داخلی در کشوری مانند 
کانادا ۸.۱درصد بود همچنین در شــاخص توسعه منابع انسانی در کشور هلند موضوع 

کمک های داوطلبانه بیش از ۱۴درصد بوده است.
نوری با اشــاره به اینکه در مورد کمک های داوطلبانه و »وقف«، ثبت آمار وجود دارد، 
افزود: کشور ما در سال ۲۰۲۱در شاخص جهانی بخشش رتبه 3۲ را داشت همچنین در 

تعداد افراد کمک کننده جزو ۱۰کشور برتر هستیم.

پایان راه ماموران قلابی در شمال تهران
- رییس پلیــس آگاهی تهران بزرگ از انهدام 
باند چهار نفره ســارقان منزل در شمال تهران 
خبر داد و گفت: متهمان به ۱۰ فقره سرقت در 

مرخصی از زندان معترف شدند.
به گزارش روز گذشــته پلیس تهران، سرهنگ 
علی ولیپور گودرزی اظهار کرد: رســیدگی به 
پرونده ســرقت از یک منزل مسکونی در مرکز 
تهران در دستور کار تیمی از کارآگاهان پایگاه 

هشتم پلیس آگاهی قرار گرفت.وی افزود: در تحقیقات ابتدایی مشخص شد، سارقان پس 
از تخریب درب وردی خانه اقدام به ســرقت یک دستگاه تلویزیون، تلفن همراه، پول نقد 
و طا کرده اند و از سوی دیگر بررسی های میدانی کارآگاهان پایگاه هشتم پلیس آگاهی 

نشان داد، متهمان هنگام سرقت یک قبض پارکینگ داخل خانه مورد نظر جا گذاشتند.
رییس پلیس آگاهی تهران عنوان کرد: همین کافی بود تا کارآگاهان وارد عمل شــوند 
و با رصدهای اطاعاتی مخفیگاه دو نفر از سارقان را شناسایی کنندوکارآگاهان پس از 
مراجعه به خانه سارقان متوجه شدند آنها به جرم سرقت راهی زندان شدند و چند روز 

قبل مرخصی و اقدام به سرقت کردند.
ایــن مقام انتظامی ادامه داد: متهمان پس از انتقال به پایگاه هشــتم پلیس آگاهی در 
تحقیقات ابتدایی به جرم خود مبنی بر سرقت محتویات داخل خانه در سطح شهر تهران 
با همدستی دو مرد جوان دیگر اعتراف کردند.سرهنگ کارآگاه ولیپور گودرزی بیان کرد: 
در تحقیقات تکمیلی کارآگاهان مشخص شد، این باند چهار نفره به ۱۰ خانه در مناطق 

خانی آباد، یافت آباد و بزرگراه نواب دستبرد زدند.

خبر

همزمان با هفته حمایت از بیماران هموفیلی اعلام شد
ورود داروی جدید هموفیلی ها به فهرست دارویی کشور

رئیــس مرکز مدیریــت پیونــد و درمان 
بیماری های وزارت بهداشت ضمن تشریح 
وضعیت ارائه خدمــت و تأمین فاکتورهای 
بیماران هموفیلی در کشــور، درباره داروی 
امی سی زوماپ گفت: این دارو وارد فهرست 
دارویی کشور شد و امیدواریم سازمان های 
بیمه گر نیز در پوشــش بیمــه ای این دارو 

همکاری و همراهی لازم را داشته باشند.
دکتر امیرحســام علیرضایــی در گفت وگو 
با ایســنا، با اشــاره به نام گذاری هفته اول 
مــرداد ماه به عنوان هفته هموفیلی، گفت: 
بیماری هــای خونریزی دهنده به گروهی از 
بیماران با اختالات انعقادی ناشی از کمبود 
فاکتورهــای انعقادی و مشــکات پاکتی 
گفته می شود که در طیفی از موارد شدید، 

متوسط و خفیف تقسیم بندی شده اند.

ثبت 1۳۰۰۰ بیمار هموفیلی در وزارت 
بهداشت

وی افــزود: جمعیــت بیمــاران  مبتا به 
اختــالات خونریزی دهنده ثبت شــده در 
ســامانه هموفیلی معاونــت درمان حدود 
۱3۰۰۰ نفر اســت. حدود ۱۱۰۰۰ بیمار، 
گیرنده مستمر خدمات هستند و مابقی از 
انــواع خفیف بوده و فقــط در موارد خاص 
مانند جراحــی یا تصادفــات و ... به توجه 

درمانی نیاز دارند.
وضعیت تامین دارو و درمان هموفیلی ها

علیرضایی دربــاره وضعیت ارائه خدمت به 

بیمــاران هموفیلی و تامیــن دارو و درمان 
آنها، گفت: برنامــه درمانی هموفیلی یکی 
از برنامه های حمایتی نظام ســامت بوده 
که از ســال های گذشــته به عنــوان یکی 
از بیماری هــای خاص، مــورد توجه ویژه 
قــرار گرفته اســت. بیمــاران هموفیل به 
عنوان بیماران خــاص، هم از حمایت های 
پایه بیمــه ای برخوردار هســتند و هم از 
حمایت های مازاد بر تعهد در نظام بیمه ای 
پایه برخوردارند. به عــاوه در مواردی که 
پوشــش بیمه ای به صورت ۱۰۰ درصدی 
ارائــه نمی شــود، معاونت درمــان وزارت 
بهداشت پوشش هزینه ای را در قالب بسته 
حمایتی ارائه می کند؛ به طوری که  در حال 
حاضر بیماران مبتا بــه انواع بیماری های 
خونریزی دهنده، بابت دریافت خدمات مورد 
نیازشــان از پرداخت هرگونه وجهی تقریبا 

معاف هستند.
وی بــا بیــان اینکــه در زمینــه تأمیــن 
فرآورده های انعقادی مورد نیاز بیماران نیز 
تدابیر لازم اندیشــیده شده است، گفت: بر 
این اســاس کلیه فراورده های مورد نیاز که 
در لیســت دارویی کشور وارد شده و تحت 
پوشــش بیمه ای قرار گرفته اند، مشــمول 
حمایــت ۱۰۰ درصــدی بــوده و بیماران 
نیازمند بدون پرداخت وجه، داروهای مورد 

نیاز را دریافت می کنند.
وضعیت تامین فاکتور هشت و ۹ هموفیلی ها 
رئیــس مرکز مدیریــت پیونــد و درمان 

بیماری های وزارت بهداشت درباره وضعیت 
تامین فاکتور هشت و ۹ برای هموفیلی ها، 
گفت: در کشور دو نوع فاکتور هشت شامل 
پاســمایی و نوترکیب وجود دارد و کمبود 
فاکتور هشــت نداریم. بایــد توجه کرد که 
فاکتور هشــت پاســمایی وارداتی بوده و 
بخشــی از آن از محل ارســال پاســمای 
ایرانی به خارج از کشــور تأمین می شــود. 
در عین حال فاکتور هشت نوترکیب، تولید 
داخل بوده و در حال حاضر توسط شرکت 
سامان داروی هشتم تأمین می شود. در حال 

حاضر کمبودی در زمینه فاکتور هشت در 
کشور گزارش نشده است.

علیرضایــی ادامه داد: در مــورد فاکتور ۹، 
بیشــترین بخش آن از پاســمای ایرانی 
اســتخراج می شــود و در حــال حاضر در 
این زمینه کمبودی نداریم. سایر فاکتورها 
شامل فایبا، فاکتور هفت، سیزده، PCC و 
... بر حسب نیاز بیماران مبتا در گروه های 
مختلف موجود هستند. در خصوص بیماری 
فــون ویلبراند به عنوان یکــی از اختالات 
خونریزی دهنــده، محصولات مورد مصرف 

شامل هیومیت پی و ویلیت بوده که هر دو 
نوع برای بیماران مبتا به این بیماران تأمین 

می شود.

تکمیل و تجهیز شبکه مراکز مراقبت 
هموفیلی در دستور کار وزارت بهداشت

علیرضایــی درباره وضعیــت مراکز جامع 
بیماران خاص در کشــور، گفت: باید توجه 
کرد کــه برای دسترســی عادلانه بیماران 
هموفیلی بــه خدمات درمانــی، تکمیل و 
تجهیز شــبکه مراکز مراقبت هموفیلی در 
دســتور کار وزارت بهداشــت قرار گرفت. 
در این مراکز، خدمات پایه شــامل ویزیت 
پزشک، تزریق فرآورده های خونی و انعقادی، 
عرضه داروهای تخصصی، دندانپزشــکی و 
توانبخشــی مد نظر است. این شبکه در دو 
سطح مراکز جامع )ریفرال( و مراکز درمانی 
)محیطی( تعریف شده است. در مراکز جامع 
کلیه خدمات پایه پنجگانه که گفته شــد و 
خدمات تخصصی مانند جراحی های بزرگ، 
بســتری و مشــاوره های تخصصی و... ارائه 

می شود.
وی گفت: در حال حاضر  از مجموع مراکز 
پیش بینی شده ۱۲ مرکز جامع  و ۲5 مرکز 
محیطی فعال بــوده و کلیه خدمات پایه را 
ارائه می کنند. برنامه معاونت درمان، تکمیل 
تمام ۸۴ مرکز درمانی طی چهار سال آینده  
است؛ به طوری که سالانه، ۱۰ تا ۱5 مرکز 

به این شبکه افزوده خواهد شد.

            

نگاهی به مشکلات ثبت نام فرزندان مهاحرین در مدارس

در آروزی تحصیل
قرار است که هیچ کودک و نوجوانی نباشد 
که از بدیهی ترین حقش در زندگی، یعنی 
تحصیل محروم باشد؛ حتی آن کودکی که 
به اجبار، غیر قانونی و بدون مجوز، به کشور 
همسایه مهاجرت کرده است! اما انگار برای 
گرفتن همین حق بدیهی شان، لازم است 
که روزها و ســاعت ها انتظار و ســختی 
بکشند تا شــاید دری و راهی باز شود تا 
بتوانند درس بخوانند و فرصت تحصیل در 
مدرسه را داشته باشند. این وضعیت برخی 
از کودکان مهاجر افغانســتانی است که 
بدون خواست و اراده خودشان، در کشور 
ما زندگی می کنند و مدرکی قانونی برای 

اقامت ندارند.
همین تابستان سال گذشته بود که جمعیت 
زیــادی از پدر و مادرهای مهاجر، دســت 
فرزندان کوچکشان را گرفته بودند و روبروی 
اداره امــور اتباع و مهاجرین خارجی، صف 
عریض و طویلی تشکیل داده بودند؛ صفی 
که قرار بود آن ها را به چاره ای برای گرفتن 
برگه حمایت تحصیلی برساند:»ما هیچ برگه 
و مدرک معتبری برای اقامت که منجر به 
دریافت برگه حمایت تحصیلی بشود نداریم؛ 
اما دل مان روشــن اســت که راهی پیش 
پای مان می گذارند تا بچه هایمان از تحصیل 
جا نمانند.« این را مادر یلدا می گوید؛ دختر 
چشم و ابروی مشکی افغانستانی که چهره 
غم زده اش نشــان می دهد که دلخوشــی 
دیگری به جز درس خواندن و معاشرت با 
دوستان هم سن و سالش در مدرسه ندارد و 
دلش نمی خواهد همان را هم از دست بدهد. 
اما خبر خوش وقتی به دست مان رسید که 
با خبر شدیم که در آخرین روزهای مهرماه، 
یلدا توانست بر سر کاس درس حاضر شود. 
اما امســال هم دوباره، ماجرای یلدا، برای 
خیلی از دانش آموزان مهاجر افغانستانی که 
مدرک معتبری برای اقامت در کشور ندارند، 

تکرار شده است.
ماجرای نخ نما شده منع از تحصیل

حالا تحصیــل کــودکان و نوجوان های 
مهاجر، تبدیل به یــک ماجرای تکراری 

شده اســت. آن ها مدرک معتبری برای 
اقامت شان ندارند اما حالا اینجا هستند و به 
دنبال حق زندگی و تحصیل! اتفاقی که در 
سال های اخیر با مشکات و موانع زیادی 
روبرو شده اســت. چندین سال از بیانات 
رهبر انقاب درباره توسعه عدالت آموزشی 
کودکان پناهجــو و تحصیل دانش آموزان 
اتباع ساکن در ایران می گذرد. رهبر معظم 
انقاب گفتند که همه کودکان افغانستانی، 
چه آنها که دارای شرایط قانونی حضور در 
ایران هستند و چه آنها که مدارک قانونی 
حضور در ایــران را ندارند باید در مدارس 
دولتــی ثبت نام شــوند. اتفاقا همین هم 
بوده است و تاهمین یکی دو سال پیش، 
کودکان مهاجر افغانستانی در کنار دیگر 
بچه هــا تحصیل می کردند امــا حالا و با 
افزایش مهاجر غیر قانونی در کشور، این 
روند با وقفه ای جدی روبرو شــده است. 
انگار قرار اســت با این روش، از مهاجرت 
غیرقانونی به کشور جلوگیری شود؛ اما این 

راهش نیست!
در انتظار پایان چشم انتظاری

حالا اوضاع بهتر از تابستان سال پیش است. 
مهاجرانی کــه کارت آمایش و یا گذرنامه 
دارند می توانند در مدارس مورد نظرشان 
ثبت نام کنند اما هنــوز تکلیف بچه های 
دیگر که چنین مدارکــی ندارند، معلوم 
نیست و منتظر اعام اداره اتباع مانده اند؛ 
این را حمیــد بوالی، یکی از فعالان حوزه 
مهاجران می گوید که چند ســالی هست 
که به طور جدی، پیگیر ادامه تحصیل این 
بچه ها است تا بچه ای نباشد که برای این 
اما و اگرهای اداری، نتواند درس بخواند:» 
در واقع بخش زیادی از کودکان مهاجر که 
مدرک معتبری نداشتند، سرشماری شده 
و مدرک سرشــماری دریافت کرده اند اما 
هنوز شامل دریافت برگه حمایت تحصیلی 
برای ثبت نام در مدارس نشــده اند؛ برای 
همین هم منتظریم تا ببینم وزارت کشور 
و اداره اتباع، برای این بچه ها چه تصمیمی 
می گیرد.« اینطور که معلوم است، با اجرای 

طرح خوبی که عملی شد، بیشتر از هشتاد 
درصد مهاجران بدون مدرک، شناسایی، 
انگشت نگاری و سرشماری شده و مدرک 
گرفته اند اما این مدرک سرشماری موقت 
است و مجوز ثبت نام آن ها در مدرسه برای 
تحصیل محسوب نمی شود:» برای همین 
است که این بچه ها و خانواده هایشان، این 
روزها در یک باتکلیفی و چشم انتظاری 
به ســر می برنــد که بالاخــره تهش چه 
می شــود؟« و کاش آخر ماجرا و دریافت 
برگه حمایت تحصیلــی از دفاتر کفالت، 
آنقدر دیر تصمیم گیری و اجرایی نشــود 
که دیگر مــدارس، جایی برای دانش آموز 
جدید نداشــته باشد. اما واقعا همه چیز با 
اعام اینکه این افــراد برای دریافت برگه 
حمایت تحصیلی به دفاتر کفالت مراجعه 
کنند تمام می شــود؟ تجربه حمید بوالی 
در چنین مواقعی، چیز دیگری می گوید:» 
در چنین شرایطی، چیزی حدود پانصد تا 
ششصد هزار نفر باید از دفاتر کفالت وقت 
بگیرند؛ چنین پروه ای ممکن است آنقدر 
زمانبر و آنقدر طولانی شود که به آن طرف 
ســال بیفتد! این یعنی این بچه ها، رسما 
سال تحصیلی شان را از دست می دهند.« 

صندلی خالی نداریم
خوبی اش این بود که ســال گذشته همه 
پیگیری ها تقریبا به نتیجه رسید و بیشتر از 
هفتاد تا هشتاد درصد کودکان افغانستانی 
که قصد و تمایل به تحصیل داشتند، این 
امکان برایشان مهیا شد اما انگار که امسال 
هم باید دوباره همان سختی روزهای قبل را 
تجربه کنند:» مثا مشکل کمبود ظرفیت 
همیشه هست؛ چرا که سال گذشته وزارت 
کشور و اداره اتباع به وظیفه خودش عمل 
کرد و برگه حمیاتی تحصیلی به دست این 
بچه ها رسید اما وقتی پایشان به مدارس 
باز شــد، با جماتی مثل جــا نداریم و یا 
نمی خواهیم دانش آموز افغان داشته باشیم 
روبرو می شدند.« معضاتی که با توجه ویژه 
به مدرسه سازی و مقابله با اعمال سلیقه در 
مدراس دولتی به راحتی حل می شود و هر 
سال، به سال بعد منتقل نمی شود! البته 
کــه اقای بوالی می گــود در بعضی موارد 
تقصیری گریبان مدرســه را نمی گرفت 
چرا که واقعا برخی از کاس ها در بعضی 
مناطق مهاجرپذیر، بیشتر از چهل و پنج تا 
پنجاه نفر دانش آموز داشت و دیگر جایی 

برای حتی یک نفر دیگر نداشت.
طبــق آخرین آمار، در حال حاضر چیزی 
حدود 5۲۰ هزار افغانســتانی در کشــور 
درس می خوانند و اینطور که متخصصین 
و فعــالان این حوزه می گوینــد، اگر قرار 
باشــد همه جمعیت دانش آموزان مهاجر 
در مدارس تحصیل کنند، این عدد به یک 
میلیون نفر هم می رسد:» و خب طبیعی 
اســت که مدارس ما چنین گنجایشــی 

نداشته باشد.« 
حمید بوالی این را می گوید و از جمعیت 
متراکم مهاجران در مناطق مشــخصی 
می گوید:» ورامین، شهر ری و قم و مشهد، 
بیشــترین جمعیت مهاجر را دارد و خب 
طبیعی است مدارس این مناطق، ظرفیت 
محدود و مشخصی داشــته باشن.« او از 
زنجیره ای از تصمیمات نادرستی می گوید 
که در زمــان روی کار آمــدن طالبان و 

افزایــش مهاجــرت افغان ها به کشــور، 
بیشتر خودش را نشــان داد:» مثا شاید 
بهترین تصمیم این بــود که در مرزهای 
کشــور، کمپ زده شــود و مهاجران به 
صورت متوازن در کشور توزیع می شدند؛ 
اما این اتفــاق نیافتاد آن ها هم به صورت 
خودمختار، ترجیح دادند که نزد اقوامشان 
در همان مناطق مشخص شده بروند.« و 
حالا نتیجه این شده است که این مناطق، 
نمی تواند بار این حجم از دانش آموز را به 
دوش بکشــد! این در حالی است که روند 
مدرسه سازی بسیار کند و یا حتی متوقف 

شده است. 
در واقــع برداشــتن موانع موجــود برای 
تحصیل این کودکان که به هر دلیلی امروز 
در کشور ما هستند، تقریبا واضح و مشخص 
است اما خوب است فراموش نکنیم که راه 
حل جلوگیــری از مهاجــرت بی رویه به 

کشور، در لب مرزها است نه در مدارس.
کاش دیر نشود

»هر روز که می گــذرد، یک فرصت برای 
ثبت نام ایــن بچه ها از دســت می رود.« 
آقای بوالی معتقد اســت کــه این روزها 
چشــم انتظاریم تا ببینیم که چه تصمیم 
برای این بچه ها گرفته می شود؛ تصمیمی 
که بهتر اســت هرچه زودتر اباغ شود تا 
این بچه های خوش ذوق و سرشار از امید 
به آینده، از باتکلیفی نجات پیدا کنند:» 
البته که سرشلوغی های اداره اتباع کاما 
قابل درک اســت؛ چرا کــه من کاما به 
درگیری هایشــان راجع به واکسیناسیون 
اتباع، سرشــماری و ... واقف هستم اما به 
نظر می رسد که بهتر است در میان همه 
این سرشــلوغی ها، توجه ویــژه ای هم به 
موضوع تحصیل این بچه ها داشــته باشد 
که زندگی آینده شــان به آن گره خورده 
اســت.«  این روزها او برای مهیا شــدن 
فرصت تحصیلی برای این بچه ها امیدوار تر 
است:» سال گذشته آنقدر امید نداشتم و 
شد؛ امسال که انقدر امیدوارم، حتما محقق 

می شود.«

تابستان سال گذشته بود که 
جمعیت زیادی از پدر و مادرهای 
مهاجر، دست فرزندان کوچکشان 
را گرفته بودند و روبروی اداره 
امور اتباع و مهاجرین خارجی، 
صف عریض و طویلی تشکیل 
داده بودند؛ صفی که قرار بود 
آن ها را به چاره ای برای گرفتن 
برگه حمایت تحصیلی برساند:»ما 
هیچ برگه و مدرک معتبری برای 
اقامت که منجر به دریافت برگه 
حمایت تحصیلی بشود نداریم؛ اما 
دل مان روشن است که راهی پیش 
پای مان می گذارند تا بچه هایمان 
از تحصیل جا نمانند« 
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۲ فیلم ایرانی در جشنواره زنان سئول
بیست و چهارمین دوره جشنواره فیلم زنان 
ســئول میزبان دو فیلم کوتاه از سینماگران 

ایرانی خواهد بود.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از  ایســنا، دو فیلم کوتاه »چپ دســت« به 
نویسندگی و کارگردانی نسرین محمدپور و 
»نظربازی« ساخته مریم تفکری در بیست و 
چهارمین دوره جشنواره فیلم زنان سئول در 

بخش فیلم های کوتاه آسیایی به رقابت می پردازند.
بیست و چهارمین دوره جشنواره فیلم زنان سئول ۲5 آگوست تا اول سپتامبر ۲۰۲۲ 
)3 تا ۱۰ شــهریور( در ســئول برگزار می شود و در بخش فیلم های کوتاه آسیایی در 

مجموعه ۲۰  فیلم کوتاه با یکدیگر رقابت خواهند کرد.
جشنواره بین المللی فیلم زنان سئول یکی از معتبرترین جشنواره فیلم زنان در سطح 
بین المللی محسوب می شود که آثار فیلمسازان زن را از سراسر دنیا در بخ های رقابتی 

و غیررقابتی به نمایش می گذارد.
این جشنواره یک رویداد  است که ارائه دهنده ارزش ها و آلترناتیوهای نوینی از منظر 
فمینیستی در کنار جشنواره های بین المللی فیلم کُره است که هر سال، اواخر تابستان 
در شهر سئول پایتخت کره جنوبی برگزار می شود. بیست و چهارمین دوره جشنواره 
فیلم زنان ســئول با هدف ترویج برابری جنســیتی در صنعت فیلم، رسانه و فرهنگ 
جهانی و داخلی، با کشف و نمایش فیلم های ساخته شده توسط زنان و درباره زنان، 
از فیلمســازان زن حمایت می کند. این جشنواره به پیشرفت ارزش های مثبت زنان 
کمک می کند و در ایجاد یک شبکه ارتباطی بین کشورهای آسیایی و بقیه کشورها 
نقشی اساسی ایفا می کند. جشنواره فیلم زنان سئول به وسیله کشف و حمایت زنان 
در صنعت فیلم، راه هایی را بــرای ارتقا و نمایش فیلم های زنان کره ای برای خارج از 

مرزهای کره نیز فراهم می کند.
از مطرح ترین فیلمســازان زن ایرانی ادوار گذشته این جشنواره می توان به رخشان 
بنی اعتماد، منیژه حکمت، انسیه شاه حسینی، مرضیه مشکینی، تهمینه میانی، مانیا 

اکبری، منیر قیدی و فرنوش صمدی اشاره کرد.

»نیسان آبی ۲« در راه است
منوچهر هادی با انتشار پستی در اینستاگرام، 

از ساخت فصل دوم این سریال خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« ، فصل اول 
سریال »نیسان آبی«، به کارگردانی منوچهر 
هادی و تهیه کنندگی احســان ظلی پور، ۲۸ 
مهر سال گذشــته روی آنتن شبکه نمایش 
خانگی رفت و حالا منوچهر هادی با انتشــار 

پستی در اینستاگرامش خبر از ساخت فصل دوم این سریال داد.
هادی با انتشــار پستی در اینستاگرام نوشت: »اولین جلسه یا حضور منوچهر هادی، 
کارگردان، احســان ظلی پور، تهیه کننده و سعید دولتخانی و سعید هوشیار به عنوان 

نویسنده.«
این هنرمندان در کنار هم جمع شدند تا درباره فصل جدید این سریال شبکه نمایش 

خانگی صحبت کنند.

ادعای کذب علیه یکی از پلتفرم ها
محمد جواد شکوری مقدم با انتشار توییتی 
نســبت به مطلب رونامــه جام جم واکنش 
نشان داد و استفاده از تعبیر قانون گریزی را 
ناعادلانه دانســت.به گزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقــل از خبرآناین پیرو ادعای 
یکی از روزنامه ها درباره مجوز نداشتن وی.او.

دی ها محمد جواد شکوری مقدم، مدیر عامل 
هلدینگ صباایده در توییتر خود نوشــت: »با توجه به وظایف قانونی و صریح وزارت 
ارشاد در حوزه محتواهای سمعی و بصری، فیلیمو از ابتدا، مجوز فعالیت از ارشاد داشته  
و دارد. استفاده از تعبیر قانون گریزی و ایجاد تصویر تقابل با قانون در روزنامه جام جم، 

گونه ای از اخبار جعلی برای تخریب و انحراف مطالبات قانونی است.«

گرانترین بازیگر زن هالیوود را بشناسید
بازیگر فیلم »باربی« با دستمزد ۱۲.5 میلیون 
دلار د به عنوان گران ترین بازیگر هالیوود در 
ســال ۲۰۲۲ شناخته شد.به گزارش روزنامه 
»صبح امروز« و به نقل از هنرآناین، از زمانی 
که آن عکس های اولیــه از فیلم »باربی« به 
کارگردانی گرتا گرویگ منتشر شد، درباره آن 

صحبت می شــد، چون طرفداران تاش داشتندکه بفهمند این فیلم دقیقاً درباره چه 
چیزی است. اکنون، دلیل جدیدی وجود دارد که فیلم »باربی« تیتر اخبار را به خود 
اختصاص داده آن هم حضور مارگو رابی اســت.مارگو رابی که در فیلم»باربی« ایفای 
نقش اصلی را برعهده دارد، با دریافت دستمزد ۱۲.5 میلیون دلاری برای بازی در نقش 

باربی به گرانترین بازیگر زن هالیوود سال ۲۰۲۲ شد.

توسعه همکاری های بورس و سینما
مدیران عامل بنیاد سینمایی فارابی و فرابورس 
ایران برای بررسی موضوع جذب سرمایه در 

تولید آثار سینمایی دیدار و گفت وگو کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
روابط عمومی بنیاد ســینمایی فارابی، سید 
مهدی جوادی مدیر عامل بنیاد ســینمایی 
فارابــی با میثم فدایــی مدیرعامل فرابورس 

ایران دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار موضوع سرمایه گذاری در سینما و استفاده از بورس برای جذب سرمایه 
در تولید آثار سینمایی و همچنین توسعه طرح فارابی در جمع سپاری مالی پروژه های 

سینمایی مورد بررسی قرار گرفت.
برپایه این خبر، در این دیدار مقرر شد که کارگروهی متشکل از کارشناسان فرابورس 
و سینما جهت کارشناسی و تسریع در امور فی مابین از جمله راه اندازی صندوق های 

سرمایه پذیری و جمع سپاری مالی تشکیل شود.

نه به تله کابین تاق بستان
مخالفت با پروژه احداث تله کابین در محوطه »تاق بستان« کرمانشاه به خاطر عواقب 

جبران ناپذیر آن چند سالی است برانگیخته شده است. به دنبال این اعتراض ها 
کارزاری با عنوان »نه به تله کابین در محوطه باستانی و تاریخی تاق وسان )طاق 

بستان(  کرمانشاه« از سوی فعالان محیط زیست، فعالان مدنی، اجتماعی، فرهنگی و 
تاریخی با هدف توقف آن راه اندازی شده است.

به گزارش ایســنا، در این کارزار که از بیست و ســوم تیرماه ۱۴۰۱ برای جمع آوری 
امضاء راه اندازی شــده، از رییس جمهور درخواست شده است با توجه به آسیب های 
احدث تله کابین در محوطه تاریخی تاق بستان )طاق بستان( از جمله خطر حذف این 

مجموعه تاریخی از فهرست میراث جهانی، از اجرای آن ممانعت شود.

خبر

تمهیدات دولت برای رفع مشکلات واردات کاغذ
رئیس مجمع ناشــران انقاب اســامی از 
تمهیدات دولت برای رفع مشــکل واردات 

کاغذ با ارز داخلی سخن گفت. 
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم، میثم نیلی درباره افزایش قیمت 
کاغذ و به دنبال آن کتاب و تمهیداتی که در 
این زمینه در نظر گرفته شده، به ایسنا گفت: 
قیمت کاغذ به نســبت اقام دیگر افزایش 
پیدا نکرده است و حتی افزایش آن در برابر 
افزایش قیمت های اقام دیگر بســیار کم 
است. اصل افزایش قیمت برای هفت سال 
قبل اســت که در یک مرحله قیمت کاغذ 

چهار برابر شد و در مرحله دیگر سه برابر.
 او با بیــان این که بعد از دولــت دوازدهم 
قیمت کاغذ همان اســت افزود: اتفاقی که 
در حال حاضر در واردات کاغذ مطرح است، 

تخصیص ارز دولتی برای واردات کاغذ است 
که هنوز این اتفاق نیفتاده است. 

نیلی بیان این که کاغذ تنها کالای است که 
با دستور مســتقیم ریاست جمهوری با ارز 
دولتی وارد شد، اظهار کرد: با افزایش قیمت 
کتاب، قدرت خرید کتــاب در مردم پایین 
آمده است و عمده ناشران کاغذ را به صورت 
آزاد می خرند اما این موضوع ربطی به قیمت 

خرید کاغذ ندارد. 
رئیس مجمع ناشران انقاب اسامی درباره 
تمهیــدات دولت بــرای واردات کاغذ بدون 
ارز دولتی توضیــح داد: دولت دو تدبیر برای 
این موضوع دارد که وزارتخانه های صمت و 
فرهنگ و ارشاد اسامی بیشترین مسئولیت 
را در این حوزه دارند. همچنین رییس جمهور 
و معــاون اول او موضــوع را به جد پیگیری 

می کنند تا موضوع ارز دولتی حل شود. اولین 
تدبیر خودکفایی تولید کاغذ در داخل است.

او ادامــه داد: با این که بیش از چهل درصد 
از مواد اولیه کاغذ وارداتی است، قیمت تمام 
شده کاغذ در کشــور ما برای تولید داخلی 
به مراتب پایین تر از قیمت تمام شده کاغذ 
خارجی است. این اختاف قیمت به اندازه ای 
است که ناشران و ناظران چاپ را برای خرید 

کاغذ داخلی انگیزه مند می کند. 
میثم نیلی ســپس گفت: دومیــن تدیبر، 
یک تدبیر میانی است. حمایت هدفمندانه 
و هوشمندانه از مصرف کننده واقعی کتاب. 
حدس من این است که دولت درباره واردات 
کاغذ با همین نگاه مهربانانه و عامیانه تصمیم 
می گیرد و قرار اســت برای عاقه مندان به 

کتاب یارانه ای تعلق گیرد. 

بررسی عملکرد ساترا در مواجهه با شبکه نمایش خانگی؛

مخاطب را به تماشای ماهواره سوق ندهید
مهدی صبــاغ زاده، کارگردان و فیلم نامه 
نویس معتقد اســت اعمال ســلیقه های 
شخصی که ساترا روی وی اودی ها اعمال 
می کنــد و تلویزیون هــم نمی تواند یک 
برنامه جذاب بســازد، سبب تغییر ذائقه 
مخاطبان می شــود و آن ها را به ســمت 

تماشای ماهواره هدایت می کند.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از خبرآناین، نزاع میان صداوســیما 
و وزارت فرهنگ  و ارشــاد اسامی بر سر 
نظارت و صــدور مجوز بــه وی اودی ها، 
مربــوط به امروز و دیروز نیســت. ماجرا 
به زمانی باز می گردد که تلویزیون دیگر 
نتوانست محتوای سرگرم کننده ای بسازد، 
مخاطبان خود را تا جایی از دست داد که 
حتی پیمان جبلی هم به صورت رسمی 
آن را پذیرفــت و زمانی که این اتفاق رخ 
داد، شــبکه نمایش خانگی توانســت از 
برنامه های تلویزیون پیشــی بگیرد و در 
برابر صدا و سیما قد علم کند، در نتیجه 
بسیاری از تهیه کنندگان و کارگردان هایی 
که دیگر نمی توانستند با قواعد سلیقه ای 
صدا و ســیما کنار بیایند به سوی شبکه 

نمایش خانگی حرکت کردند.
در واکنش به این اتفاقات، سازمان صدا و 
ســیما تاش کرد تا اعطای مجوز در این 
بخش را هم به دســت بیاورد تا به نوعی 
رقیب خود، یعنی شبکه نمایش خانگی را 
بــا این ترفند حذف کند اما هدفش فقط 
حذف بود و ابدا هیچ تاشــی برای بهبود 

کیفیت آثار تولید شده تلویزیون نکرد.
تقریبا اوایل تابستان ۱3۹۹ بود که اعام 
شــد برای جلوگیری از سریال سوزی، تا 
اطاع ثانوی سازمان سینمایی حق صدور 
مجوز جدید برای پخش سریال  را ندارد، 

اما خبرها از شدت گرفتن اختافات بین 
صدا و سیما و وزارت ارشاد بر سر نظارت 
بر شــبکه نمایش خانگی حکایت داشت. 
حدود یکسال و نیم پیش و در مهر سال 
۹۹، عادل فردوســی پور اعــام کرد که 
می خواهد برنامه »۹۹« را روی آنتن شبکه 
نمایش خانگی ببــرد. برنامه ای که مجوز 
خود را از وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
دریافت کرده بــود اما در لحظه های آخر 
اعام شــد که مجوز خود را باید از ساترا 
دریافت می کرده است به همین دلیل این 
برنامه نتوانست در زمان مقرر پخش شود.

این ماجرا و دعوا کماکان ادامه داشــت تا 
در نهایت نظارت بر شبکه نمایش خانگی 
به ساترا واگذار شد. ساترایی که زیر نظر 
صداوسیما بود و طبیعتا هدفش این بود 
که هوای صداوسیما را داشته باشد، قدرت 
بیش تری می خواســت و برای رسیدن به 
این قــدرت، هرکاری انجام داد و حتی تا 
مرز ابطال مجوز پلتفرم ها هم پیش رفت 
و دلیلش هم بسیار مشخص است، عدم 
توانایی در ساخت برنامه با کیفیت و عدم 
توانایی در رقابت با وی اودی ها. این ماجرا 
تا جایی پیش رفت که ســعید مقیســه 
رییس ســاترا، به ۱۲ اقدام ســاترا علیه 
پلتفرم های متخلف اشاره کرد و خواستار 
نظارت بیشتر بر پلتفرم ها یا بسته شدن 
آن ها شــد. به همین بهانه و برای بررسی 
عملکرد ساترا در مواجهه با شبکه نمایش 
خانگی، سراغ مهدی صباغ زاده کارگردان، 
فیلم نامه نویس، تهیه کننده، پخش کننده و 

تدوین گر رفتیم که در ادامه می خوانید.
ما با معضلی به نام اعمال سلیقه شخصی 
در سینما، تلویزیون شبکه نمایش خانگی 
مواجه هســتیم، آثار زیان بــار این ماجرا 

چیست؟
من اساســا با فعالیت پلتفرم ها مخالفم، 
چون لطمــات زیادی را به ســینما وارد 
کرده اســت. دلیلش هم این است که با 
پول های هنگفت و ســرگردان توانســته 
اکثریت هنرمندان سینما را به خود خود 
کند و این موضوع باعث شــده تا دست 
ســینما خالی شــود. این موضوع حتی 
باعث شده تا هنرمندان پاسخ کارگردان 
را هــم ندهند و اگر هم می پذیرند که در 
اثری بازی کنند، دستمزدهای هنگفت 3 
یا ۴ میلیــارد تومانی می خواهند و با این 
وضعیت اقتصادی و فروش سینما و این 
موارد هزینه های تولید با فروش فیلم ها به 

هیچ وجه جور در نمی آید.
البته باید به این نکته هم اشــاره کرد که 
نیز  ویژگی هایی  نمایش خانگی،  شــبکه 
دارد، به طور مثال صاحبان اثر می توانند 
آثار خود را به پلتفرم ها بدهند و صاحب 
درآمد شــوند، به نوعی اشتغال زایی برای 
هنرمندان هم هســت چــون تلویزیون 
توانایــی حمایــت از ســینما و شــبکه 
نمایش خانگی را نــدارد و نه تنها کمک 
نمی کنــد، بلکه در حال تاش اســت تا 
پلتفرم ها و ســینماها را هم تعطیل کند. 
حالا نمی دانم هدف صداوسیما از این کار 
چیســت؟ می خواهد همه رقبا را حذف 
کند تا مخاطبان تلویزیون را تماشا کنند 
و معضل اصلی این است که نمی تواند این 
کار را انجام دهد به مرور زمان برنامه سازان 
و برنامه ها از تلویزیون حذف می شوند، در 
نتیجه مخاطبان به سمت ماهواره می روند.

در واقع این ســلیقه های شخصی که از 
جانب ساترا روی پلتفرم ها اعمال می شود 
باعث شده ذائقه مخاطبان تغیییر کند و به 

سمت ماهواره بروند.
تلویزیون می خواهد روی همه چیز تسلط 
داشته باشــد اما هر روز مخاطبانش را از 
دســت می دهد و حتی پیمان جبلی هم 
این موضــوع را قبول دارد و از طرفی هم 
شــبکه هایی که پیش از این افتتاح شده 
یکی یکی در حال تعطیل شــدن است. 
صداوسیما وقتی نمی تواند شرایط را برای 
خودش مســاعد کند، چگونه می خواهد 
روی شــبکه نمایش خانگی هم نظارت 

داشته باشد؟
ماجرا این است که سازمان، سیاست لازم 
را ندارد و افرادی که به آن ها سمتی داده 
است، توانایی تولید فیلم و سریال مناسب 
برای ســازمان را ندارد و بودجه سازمان 
صرف افرادی می شــود کــه هیچ کاری 
نمی کنند و فقط سرمایه را هدر می دهند. 
اتفاقا چون نمی تواند کاری انجام بدهد از 
سینما حمایت نمی کند و به شبکه نمایش 
خانگی فشــار می آورد و نکته ماجرا هم 
همین است، کسی که نمی تواند خودش 
و افراد ســازمانش را هدایت کند، چگونه 

می تواند بقیه را هدایت کند؟
وزارت ارشــاد بــرای رســیدگی به این 
تاسیس شــده که چه کسی چه کاری را 
چگونه انجام دهد وقتی ما قوانین بازی را 
به هم بریزیم نتیجه چنین آشوبی می شود 

که هیچ کس سر جای خودش نیست.
یک مسئله دیگر هم تراکم تولید و ترافیک 
آثار تولید شده است، که از جانب سینما، 
تلویزیون و شــبکه نمایش خانگی، اجازه 
پخش نمی گیرنــد. چرا ایــن اتفاق رخ 

می دهد و نتیجه این موضوع چیست؟
همین کــه ما به قوانین توجه نمی کنیم، 
دلیل رخ دادن این مســئله است، وزارت 

ارشــاد اســامی، برای چه تشکیل شده 
اســت؟ اگر بدانیم چرا تشــکیل شده و 
کارکردش چیســت، یک معنای جدید 
برای مــا پیدا می کند، وقتــی قوانین ما 
بــه هم بریزد و ندانیم قانون دســت چه 
کسی است، همین می شود و کسی پیدا 
نمی شود تا اوضاع را بهبود دهد. من فکر 
می کنم تمام این هجمه هایی که به سینما 
و شبکه نمایش خانگی وارد می شود، یک 
پشت پرده ای دارد که متاسفانه ما هم آن 
را نمی دانیم.در واقــع بر این باورید تمام 
حمات به شبکه نمایش خانگی بی دلیل 

رخ می دهد؟
ببینید ماجرا این است که پلتفرم ها درگیر 
مافیا شــده اند و می خواهند همه چیز را 
به صورت یک جا در اختیــار بگیرند. در 
حال حاضر هر ســه پلتفرم می خواهند 
با هــم خرید کنند با هم تولید کنند و با 
هم محتوا را پخش کنند. یک نفر آن بالا 
نشسته تصمیم می گیرد چه فیلمی با چه 
قیمتی خریداری شود و چه زمانی پخش 
شود پی آن جا هم شرایط ایده آلی ندارد، 
تلویزیون هم که از آن طرف با مشکات 

خودش مواجه است.
حالا اگر شبکه نمایش خانگی از نظارت 
ساترا خارج شود و تحت نظارت ارشاد قرار 

بگیرد اوضاع بهتر خواهد شد؟
حداقل ماجرا این اســت که دیگه موضع 
افراد مشــخص می شود و هرکسی در هر 

کاری دخالت نمی کند.
فکر می کنید تکلیف این آثاری که در صف 

اکران است چه می شود؟
شاید لازم باشــد آقای رییس جمهور به 
عنوان رییس کشــور به دعوای ســاترا و 

پلتفرم ها رسیدگی کند.

مدیرکل دفتر تســهیات وزارت گردشــگری گفت: با پنج برابر شــدن 
تسهیات ۴۰درصد پروژه های نیمه تمام گردشگری پایان سال آینده به 

اتمام می رسد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، مدیرکل دفتر تسهیات 
و کارآفرینی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: این 
وزارتخانه تنها وزارتخانه ای بوده که موفق به تخصیص ۸3درصدی از محل 
تسهیات تبصره ۱۸ شده است، و با پنج برابر شدن تسهیات تبصره ۱۸ 
همچنین اعتبارات ۲هزار میلیارد تومانی صندوق توسعه ملی و اعتبارات 
فنی اعتباری، ۴۰درصد پروژه های نیمه تمام تا پایان ســال آینده به اتمام 

می رسد.
 در ســال ۱۴۰۰ به دلیل برخی اختافات بین ســازمان برنامه و بودجه 
و وزارت اقتصــاد و اموردارایی تبصــره ۱۸ با تاخیر و در پایان دی ماه به 

وزارتخانه ها اباغ شد.

 ندایی به ســهم ۱۲75میلیارد تومانی وزارت 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 

از محل تبصره ۱۸ اشــاره کــرد و گفت: 
وزارت میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی تنها وزارتخانه ای بوده که 
موفق به تخصیص ۸3درصدی از محل 
تسهیات تبصره ۱۸ شــده و به دیگر 
وزارتخانه ها 5۰درصــد تخصیص پیدا 

کرده است.
او بر ضــرورت گرفتن وثیقه و بررســی 

طرح ها تاکید و برای پرداخت تســهیات 
مرمــت ابنیه تاریخی و تغییــر کاربری اعام 

آمادگی کرد و گفت: در اختیار گذاشتن ۱۰درصد 

اعتبارات به عنوان کمک های فنی اعتباری 
به استان ها، تشکیل شرکت ها و تعاونی ها 
برای پروژه های بزرگ بالای 6۰میلیارد 
تومان و پرداخت تســهیات به افراد 
حقوقی به جای افراد حقیقی، کاهش 
دو درصدی نرخ ســود به خصوص 
برای پروژه های روســتایی، امضای 
تفاهم نامه با وزارت کار و تخصیص 
اعتبارات روستایی و عشایری، جذب 
اعتبارات از محل صندوق توسعه ملی، 
تقویت ســامانه و توجیه کردن جامعه 
هدف دیگر مواردی بود که مدیرکل دفتر 

تسهیات و کارآفرینی به آن ها اشاره کرد.

خط پایان پروژه های نیمه تمام گردشگری 
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هزار هکتار زمین برای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن خراسان شمالی تامین شد

مدیرکل راه و شهرســازی خراســان شمالی 
گفت: یکهزار هکتار زمین در شهرهای مختلف 
استان برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 

تامین شد و در این باره مشکلی وجود ندارد.
به گزارش صبح امروز قاسم قاسمی روزگذشته 
اظهارداشت: زمین مورد نیاز برای اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن با ظرفیت ۴۸ هزار و ۲6۸ 

واحد مسکونی تامین شده است.
وی با اشــاره به اینکه اکنون ساخت ۱5 هزار واحد از پروژه های نهضت ملی مسکن 
در خراسان شمالی آغاز شده است افزود: 6 هزار و ۱۱۲ واحد در مرحله فونداسیون و 

مابقی در مرحله اخذ پروانه قرار دارد.
قاسمی خاطرنشان کرد: ۲ هزار واحد از واحدهای مسکن مهر با پیشرفت فیزیکی ۱5 
درصد زیر پوشــش طرح نهضت ملی مسکن قرار گرفت تا احداث این واحدها شتاب 

بیشتری گیرد و در زمان مشخص به بهره برداری برسد.
ثبت نام هزار و ۷۷۳ متقاضی جدید

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به ثبت 
نام متقاضیان برای دریافت مســکن دولتی گفت: یکهزار و 773 متقاضی جدید این 

استان در هفتمین مرحله طرح نهضت ملی مسکن در سامانه ثبت نام کردند.  
وی بیان کرد: مرحله هفتم ثبت نام نهضت ملی مسکن از ۱5 تیرماه جاری آغاز شد که 
در این مرحله امکان ثبت نام در ۱5 نقطه شــهری خراسان شمالی وجود دارد و مردم 

واجد شرایط با مراجعه به سامانه saman.mrud.ir در این طرح ثبت نام کنند.
براساس اعام وزارت راه و شهرسازی در استان خراسان شمالی سالانه ۱۲ هزار واحد 
مســکن ساخته می شود و این استان در چهار ســال با احداث حدود ۴6 هزار واحد 

مسکن براساس سرانه جمعیتی به نرم کشوری خواهد رسید.

ممکن است وضعیت مشهد قرمز شود
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی مشهد با بیان 
اینکه وضعیت مشهد از لحاظ رنگ بندی کرونا 
در شرایط نارنجی قرار دارد و هر لحظه ممکن 
اســت وضعیت رنگ بندی قرمز شود، گفت: 
وضعیت قرمز یعنی ایجاد و اعمال محدودیت. 
در حال حاضر در شرایط حساسی قرار داریم 
و اگر دســتورالعمل های بهداشتی را رعایت 

نکنیم شرایط به زودی تغییر خواهد کرد.
 دکتر محمدعلی کیانی، امروز سه شــنبه ۴ مردادماه، در گردهمایی سالانه مبلغین و 
مبلغات که در آســتانه ایام محرم در سالن همایش سازمان تبلیغات خراسان رضوی 
برگزار شــد، اظهار کرد: در حال حاضر شــرایط فعلی کرونا در سطح استان براساس 
آمارها تقریبا تابع وضعیت کشــوری است. اکنون در پیک هفتم هستیم و آمارها در 
ســطح استان و کشور روند افزایشی دارد و بین ۴۰ تا ۱۰۴ درصد افزایش وجود دارد 

که بعضا در این روزها متفاوت است.
وی افزود: وضعیت مشــهد از لحاظ رنگ بندی کرونا در شــرایط نارنجی قرار دارد و 
هر لحظه ممکن اســت وضعیت رنگ بندی قرمز شود و وضعیت قرمز یعنی ایجاد و 
اعمال محدودیت. در حال حاضر در شرایط حساسی قرار داریم و اگر دستورالعمل های 
بهداشــتی را رعایت نکنیم شــرایط به زودی تغییر خواهد کرد و مجبور هســتیم 
محدودیت هــا را اعمال کنیم؛ بنابراین امیدواریم  با کمک شــما مبلغان ایام محرم با 
تذکر، توصیه و رعایت دستورالعمل های بهداشتی به سمتی برویم که مجبور نباشیم 

محدودیت ها را در این ایام اجرا کنیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی مشهد ادامه داد: آمارها نشان می دهد بیشترین میزان 
مرگ در افراد مسن و افرادی که واکسیناسیون ناقص دارند، اتفاق می افتد. تجربه نشان 
داده است که در پیک پنجم آمارهای ابتا و مرگ ومیر بسیار بد و روند افزایشی شدید 
داشت و در همین استان خیلی  از مردم به دلیل ابتا به کرونا فوت شدند، اما در پیک 

ششم آمارها کاهش پیدا کرد و علت آن انجام واکسیناسیون بود.
کیانی ضمن اشــاره به اینکه بیش از ۸۰ درصد مرگ ها برای افرادی است که واکسن 
نزده اند یا واکسیناسیون آنها ناقص است، ادامه داد: طبق مطالعاتی که در خارج از کشور 
انجام شده افرادی که دو دوز واکسن یادآور را دریافت کردند، ۲۹ برابر میزان مرگ و 
میر در آنها کمتر بوده است. در زمینه انجام واکسیناسیون توصیه هایی به مردم داشته 

باشید، زیرا آمار واکسیناسیون در شرایط خوبی نیست. 

شهرداری هنوز میزان حقوق مدیران خود را 
گزارش نکرده است

رییس کمیســیون برنامه و بودجه شــورای 
اسامی شهر مشــهد گفت: براساس تبصره 
۸۴ بودجه ۱۴۰۱، شهرداری مکلف است هر 
سه ماه گزارش میزان خالص دریافتی مدیران 
خود را به شورای شهر ارائه دهد که تا کنون 

این اقدام صورت نگرفته است.
حسین حسامی روز سه شنبه در  گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 

شهرداری مشهد، اسفندماه پارســال برای تصویب به فرمانداری ارسال شد و پس از 
بررسی های مختلف، اصاح و یا ارائه توضیحات لازم درخصوص برخی از تبصره های 
بودجه، مصوبه به تایید هیات تطبیق رســید و 3۰ فروردین ماه به حوزه های مربوطه 
شــهرداری اباغ شد.وی خاطرنشــان کرد: تبصره ۸۴ بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری 

مشهد مربوط به حقوق و دستمزد مدیران و کارکنان است.
حسامی اضافه کرد: شــهرداری مکلف است به منظور ایجاد عدالت، انگیزه و افزایش 
بهره وری در بین کارکنان، نسبت به راه اندازی زیرشبکه یکپارچه حقوق و دستمزد و 

ثبت تمامی اطاعات مرتبط با حقوق و دستمزد آنان اقدام کند.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسامی شهر مشهد افزود: همچنین شهرداری 
باید میزان خالص دریافتی حقوق مدیران خود را در گزارش های ســه ماهه، به شکل 

محرمانه، به شورای شهر ارائه دهد.
حســامی خاطرنشان کرد: سی ام تیرماه، سررســید این مصوبه و گزارشی که باید به 
شــورای شهر ارائه شود، فرارسیده ولی تاکنون گزارشی دریافت نشده است، برهمین 
اســاس، طی نامه ای از شهردار خواسته شده تا در اسرع وقت این مصوبه را اجرایی و 

گزارشی از میزان دریافتی مدیران آن مجموعه ارائه کند.
بودجه سال ۱۴۰۱  شهرداری مشهد بیش از ۲6 هزار میلیارد تومان است.

تشکیل ۱۳۰ پرونده تخلف صنفی در جاجرم
رئیس اداره صمت جاجرم از تشکیل ۱3۰ پرونده تخلف صنفی در این شهرستان طی 

امسال خبر داد.
ولی الله اسماعیلی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در چهار ماهه نخست سال جاری 
۱۲6 گشت مشترک نظارتی در قالب طرح های نظارتی ویژه نوروز، ماه مبارک رمضان. 
مردمی سازی یارانه ها و گشت های دوره ای در شهرستان جاجرم برگزار و در این مدت 

دو هزار و 7۰ مورد بازرسی از سطح اصناف و بازار شهرستان صورت پذیرفته است.
وی افزود: طی مدت یاد شــده تعداد ۱3۰ پرونده تخلف به ارزش یک میلیارد و 3۲۰ 
میلیون ریال از جمله گرانفروشــی، عدم درج قیمت،  عدم صدور فاکتور و عدم رعایت 
دستور العمل های بهداشتی تشکیل گردیده و تحویل اداره تعزیرات حکومتی شده است.

شهر
در 

خبر

لزوم پیشگیری از بیماری ها  دررونق تفریحات آبی
عطیلــی مــدارس و افزایــش آمار مســافرت ها به 
مشــهدالرضا)ع( در گرماگــرم تابســتان، هجــوم 
بــه مجموعه های تفریحــی از جمله اســتخرها و 
مجموعه هــای آبــی را در پی داشــته اســت و در 
این شــرایط هرگونه ســهل انگاری و بی توجهی به 
پروتکل های بهداشــتی، می تواند خطر شیوع برخی 

بیماری ها را نیز به دنبال داشته باشد.
به گزارش ایرنا، آغاز ســفرهای تابستانی و پذیرش 
میلیون ها زائر و مسافر در مشهد، با توجه به موقعیت 
خاص و راهبردی این شهر به عنوان مقصد و یا مسیر 
گذر برخی اتباع خارجی، که از طریق مشهد به دیگر 
مناطق کشور سفر می کنند، می تواند تهدیدی بالقوه 
باشد که به انتقال و شــیوع بیماری های ویروسی و 

عفونی در این کانشهر چند میلیونی بینجامد.
پس از بارگاه قدســی حضرت علی بن موسی الرضا 
)ع(، که دل همه ایرانیان را گروگان زیارت خود دارد، 
یکی از جاذبه های گردشگری مشهد، به خصوص در 
ماههای گرم سال، مجموعه های آبی بزرگ، مدرن و 
پیشرفته این شهر است که آن را به قطب تفریحات 
آبی کشــور تبدیل کرده اســت، امــا همین جاذبه 
گردشــگری، در کنار همه مزایا و برکات اقتصادی، 
می تواند تهدید کننده سامت ساکنان این کانشهر 
نیز باشــد، چرا که با توجه به شــیوع بیماری هایی 
همچون وبا، شبه وبا، آبله میمونی، سرخک، کووید 
۱۹ و ســایر بیماری های ویروسی و عفونی، یکی از 
راه های انتقال این بیماری ها عدم رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در مکان های عمومی به ویژه استخرها و 

مجموعه های آبی است.
به عقیده پزشکان و دست اندرکاران امور بهداشتی، 
رعایت اصول بهداشــتی و حفاظتی در اســتخرها و 
مجموعه های آبی، برای پیشگیری از انتقال و شیوع 
انواع بیماری ها اهمیت بسزایی دارد که ضروری است 
با تشــدید نظارت ها توســط نهادهای متولی، از به 

مخاطره افتادن سامت مردم جلوگیری شود.

بیماری های عفونی پوستی و استخرهای شنا
اماکــن عمومــی نظیــر اســتخرها در صورتی که 
استانداردها و اصول بهداشتی در آنها رعایت نشود، 
می توانند به کانونی برای انتقال بیماری مبدل شوند 
زیرا این مکان ها مورد اســتفاده افــراد زیادی قرار 
می گیرند لذا همیشه با مسائل و مخاطرات بهداشتی 
همراهند که انتقال انــواع عفونت ها و بیماری های 

پوستی از شایعترین آنها است.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد به 
خبرنگار ایرنا گفت: اســتخرهای شنا یکی از اصلی 
ترین راه های انتقال بیماری های پوســتی و عفونی 
هســتند که این بیماری ها از تعدد و تنوع  بسیاری 

برخوردارند.
دکتر بهاره ایمانی افزود: این گونه بیماری ها می تواند 
از طریق آب آلوده و بدن شناگران به دیگران منتقل 
شــود، زیرا در مدت محدودی، تعداد زیادی از افراد 
از آن آب استفاده می کنند که این همیشه می تواند 
خطر انتقال میکروب ها و ویروس ها را در پی داشته 

باشد.
وی ادامــه داد: بیماری هــای جلــدی و پوســتی، 
بیماری های گوارشــی و اســهال ها، عفونت چشم و 
گوش و حلــق و بینی و برخی بیماری های انگلی از 
جمله مواردی است که امکان انتقال آن از طریق آب 

آلوده استخرها به شناگران وجود دارد.
ایــن متخصص کــودکان و نــوزادان اظهــار کرد: 
عفونت های پوســتی و بیماری هــای قارچی مانند 
ورســیکالر، کچلی، زرد زخم، عفونت پزودومونایی و 
خارش بین انگشتان و کشــاله ران و انواع زگیل ها 
بیماری هایی هســتند که بیش از ســایر امراض در 
استخرهای شــنا دیده شده و شــناگران را تهدید 

می کند.
وی در خصوص بیماری های گوارشــی و اسهال های 
ناشــی از آب آلوده نیز افــزود: میکروب های مولد 
بیمارهای دســتگاه گوارش برای زنده ماندن در آب 
اســتخر قدرت بیشــتری دارند، لذا بزرگترین خطر 
هنگامی پیش می آید که بیماری های عفونی روده ای 

بین مردم شایع شده و استخرها شلوغتر باشد.
دکتر ایمانی ادامه داد: بیماری های مربوط به گلودرد 

چرکی و ورم ملتحمه  چشــم از متداول ترین امراض 
بین شناگران اســت لذا بی توجهی به درجه حرارت 
آب اســتخر و محیط اطــراف آن و نبود کلر آزاد در 
آب استخر، شــرایط را برای رشد و تکثیر این گونه 

بیماری ها فراهم می کند.
وی بیان کرد: یکی از مهمترین بیماری های انگلی، 
بیماری خونی به نام تب حلزون یا »شیستوزمازیس« 
اســت. چنانچه در مناطق گرمســیر، استخر با آب 
رودخانه ای که عامل این بیماری در آن باشد پر شود، 
ایــن احتمال وجود دارد که افراد ســالمی را که در 

چنین آب هایی شنا می کنند، آلوده سازد.

پیشگیری از شیوع وبا با اجرای طرح تشدید نظارت 
بر سلامت آب استخرها 

با توجه به شــیوع وبا در کشورهای همسایه، طرح 
تشدید نظارت بر سامت آب استخرها و پارک های 
آبی خراســان رضــوی، که می تواند زمینه شــیوع 
بیماری را فراهم آورد، از ابتدای خردادماه امسال در 

این استان به اجرا درآمده است.
رییس کارگروه سامت محیط دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد به خبرنگار ایرنا گفت: تا کنون مواردی از ابتا 
به بیماری وبا در کشور، مشاهده شده است، لذا باید 
با پیشگیری های دقیق، زمینه طغیان این بیماری در 

کشور را از بین برد.
محمــد باباخانی افزود: آب اســتخرها و پارک های 
آبی باید روزانه توســط مسوولان این مجموعه ها در 
آزمایشــگاه کنترل و از لحاظ میکروبی و میزان کلر 
باقی مانده در آب بررســی شوند، البته کارشناسان 
بهداشت نیز به صورت سرزده به این مراکز مراجعه 

می کنند و در صورتی که کیفیت آب در حد مطلوب 
نباشد نسبت به اعمال قانون و معرفی آنها به مراجع 

قضایی و یا پلمب مرکز اقدام می شود.
وی ادامه داد: بیماری وبا از آب و غذای آلوده، امکان 
انتقال سریعی دارد از همین رو باید قبل از مصرف، 
از بهداشت آب و غذا اطمینان حاصل کرد و هر آبی 
را در سفر مورد اســتفاده قرار نداد و حتی الامکان 
از آب هــای تصفیه شــده و یا آب های آشــامیدنی 
معدنی که بسته بندی استاندارد دارند، استفاده کرد 
و میوه و سبزی ها را نیز قبل از مصرف، ضدعفونی و 

میکروب زدایی کرد.
رییس کارگروه سامت محیط دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد تاکید کرد: توصیه می شود از آب های روان 
در فضای بیرون شهر برای نوشیدن و یا شستشوی 
ظروف اســتفاده نشــود زیرا این آب هــا در معرض 

آلودگی های بسیاری قرار دارند.
باباخانی ادامه داد: در فصــل گرما که احتمال ابتا 
به بیماری هــای منتقله از آب و غذای آلوده افزایش 
می یابد، مدیران مجموعه هــای آبی نیز باید نظارت 
خــود را بر این مراکز افزایش دهند و بیش از پیش، 
از سامت مواد غذایی و آب اطمینان حاصل کنند تا 

زمینه انتقال بیماری به حداقل برسد.

اقدامات بهداشتی پیشگیرانه در راستای جلوگیری از 
انتقال بیماری  در استخرها

کارشــناس آب آشامیدنی و اســتخر دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد نیز به خبرنگار ایرنا گفت: با توجه 
بــه خطر احتمــال انتقال بیماری هــای مختلف از 
طریق آلودگی آب اســتخر، رعایت بهداشت فردی 
و اســتفاده از دوش کامل توســط هر فرد به همراه 
استفاده از شامپو و صابون نقش مهمی در پیشگیری 

از بیماری ها از طریق استخرها دارد.

عبدالحمید گوهری افــزود: افرادی که بیماری های 
پوســتی و انگلی یا زخم باز دارنــد اصولا نباید وارد 
مجموعه اســتخر شوند و از ســوی دیگر نظافت و 
ضدعفونی محل ها به ویژه در محل سونا و جکوزی، 
حوضچه اطراف اســتخر و محل هــای رخت کن و 
دوش ها، و کلیه سطوح نشــیمن گاهی باید به طور 
مســتمر انجام شود و حضور مسوول فنی در استخر 

شنا هنگام فعالیت الزامی است.
وی ادامه داد: گندزدایی و کلرزنی درســت و مداوم، 
تصفیه دائم آب استخر، جلوگیری از پذیرش مراجعان 
بیش از حد ظرفیت استخر، احداث حوضچه کلر پا 
بــرای ضدعفونی کردن پای شــناگران قبل از ورود 
به اســتخر، برای مبارزه با بیماری های قارچی لای 
انگشتان پای شناگران، ایجاد تهویه مناسب، استفاده 
کردن هر شــناگر از کاه شنا، حوله، دمپایی مجزا و 
مخصوص به خود، از جمله اقدامات بهداشــتی برای 
جلوگیری از انتشــار آلودگی های میکروبی و انگلی 
حاصل از انتقال بیماری شــناگران به آب استخرها 

است.
کارشــناس آب آشامیدنی و اســتخر دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد اظهار داشت: کنترل کیفیت فیزیکی 
و باکتریولوژیکی آب اســتخر در تمام مدت، در نظر 
گرفتن ورودی و خروجــی جدا برای بازدید کننده، 
رعایــت درجه حرارت مناســب برای آب اســتخر، 
دوش گرفتن شــناگران قبل از ورود به استخر و نیز 
شســتن بدن پس از خروج از استخر با مواد شوینده 
و همچنین استفاده از لوسیون های نرم کننده بدن 
در صورت دارا بودن پوست خشک، از دیگر اقدامات 
بهداشتی برای پیشگیری از انتشار و انتقال بیماری ها 

در استخرها به شمار می رود.
گوهری افزود: همچنین باید شناگران پیش از ورود 
به اســتخر از نظــر بیماری های واگیــردار از جمله 
بیماری های تنفسی ، سرماخوردگی، جوش و تبخال 
و سایر بثورات پوستی، عفونت های چشم  و گوش و 
حلــق و بینی و یا هر عفونت دیگــری که بر اثر آن 
احتمال آلودگی آب و در نهایت ســایر شــناگران را 
ســبب می شــود از نظر ظاهری معاینه شوند و در 
صورت داشتن مورد خاص بیماری، از ورود آن ها به 

استخر جلوگیری شود.
رییس گروه بهداشت محیط حرفه ای دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد نیز گفت: سامانه گندزدایی، شرایط 
محیطی و ساختمانی استخر، رختکن و سرویس های 
بهداشتی، ســامانه تهویه و تصفیه، بهداشت فردی 
کارکنان، نظارت بر بوفه های موجود، ســامانه پایش 
و نمایــش کلــر، وضعیت فیزیکــی آب، میزان کلر 
باقیمانده، وضعیت نیترات آب، آزمایش های میکروبی 
و آلودگی آب از جمله معیارهای نظارت و پایش در 

مجموعه های آبی به شمار می روند.
محمد باباخانی افزود: الزام نصب ســامانه نمایش و 
پایش آب در همه استخرها از اقدامات در حال انجام 
است بطوری که وضعیت بهداشت آب به لحاظ دما، 
»پی.هاش«، کلر باقیمانده و شفافیت باید در معرض 

دید شناگران باشد.
وی ادامه داد: نظارت بر فعالیت اســتخرها در قالب 
اقدامات خوداظهاری از سوی مسوولان فنی استخرها 
و همچنین بازرســی های کارشناســان بهداشــتی 

دانشگاه علوم پزشکی بطور جد دنبال می شود.

6۳ درصد استخرهای خراسان رضوی فعالیت خود را 
آغاز کرده اند

رییــس گروه بهداشــت محیط حرفه ای دانشــگاه 

علوم پزشکی مشــهد به خبرنگار ایرنا گفت: با رفع 
محدودیت های کرونایی پس از گذشــت بیش از ۲ 
ســال، تنها حدود 63 درصد استخرهای زیر پوشش 
این دانشگاه از ابتدای ســال جاری تاکنون فعالیت 

خود را آغاز کرده اند.
باباخانی افزود: هم اکنون از ۱۰5 استخر و مجموعه  
آبی زیر پوشــش دانشــگاه علوم پزشکی مشهد، به 
دلیل شرایط کرونایی تنها 66 مورد فعال هستند که 
هفت مــورد از آنها، پارک ها و مجموعه های بزرگ 

آبی هستند.

فعالیت ۷۳ درصد استخرهای خراسان رضوی در 
شهر مشهد 

وی ادامــه داد: 73 درصد از اســتخرهای فعال زیر 
پوشــش دانشگاه علوم پزشکی مشــهد معادل ۴۸ 
استخر و مجموعه آبی در شهر مشهد فعال هستند 
که از این تعداد پنج مــورد پارک و مجموعه بزرگ 

آبی هستند.
رییس گروه بهداشت محیط حرفه ای دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد با بیان اینکه نظارت ها به ۲ صورت 
خوداظهاری شــامل آزمایش هــای روزانه کیفیت و 
بهداشت آب توســط متولیان استخرها و همچنین 
بازدید کارشناسان بهداشتی صورت می گیرد، اظهار 
کرد: طبق نظارت های انجام شده هم اکنون بیش از 
۹5 درصد استخرهای زیر پوشش این دانشگاه از نظر 

بهداشتی وضعیت مطلوبی دارند.
وی افزود: از ابتدای امســال ۱3۰ مــورد بازدید از 
استخرهای زیر پوشش علوم پزشکی مشهد صورت 
گرفته که منجر به معرفی پنج مورد تخلف به مراجع 

قضایی و یک مورد پلمب استخر شده است.
باباخانی، موارد بازرســی شــده را شامل وضعیت 
ســرویس های بهداشتی، متناســب بودن دوش ها 
و مواد شــوینده مصرفی، تهویه اســتخر، وضعیت 
کلرزنــی و بوی گاز کلر، وضعیت بوفه ها و خدمات 
 ،PH ارائه شــده، کیفیت آب استخر از نظر دما و
شــفافیت آب، بار میکروبی و کیفیت شــیمیایی 
آب، بهداشــت فردی کارکنان، شرایط محیطی و 
ســاختمانی، فعال بودن واحــد کمک های اولیه و 

اورژانس عنوان کرد.
وی گفــت: تنها حدود 6 درصد از اســتخرهای زیر 
پوشــش علوم پزشــکی مشــهد دارای مجوز ارایه 
خدمات ماساژ هستند و حال آنکه حدود ۹۴ درصد 
آنها بدون داشتن مجوز، خدمات ماساژ ارایه می کنند.

وی در خصوص راه های پیشگیری از انتقال و شیوع 
بیماری ها از طریق ارائه خدمات ماساژ در استخرها، 
گفــت: رعایت موارد بهداشــتی همچون اســتفاده 
از روکش یکبار مصرف تخت ماســاژ، شستشــو و 
گندزدایی دست ماساژور، رعایت بهداشت فردی از 
جمله استحمام یا دوش گرفتن فرد متقاضی ماساژ 
قبل از ماساژ و غیره در پیشگیری از انتقال و شیوع 
بیماری ها از طریق ارائه خدمات ماساژ در استخرها 

الزامی است.

6۵ درصد استخرهای خراسان رضوی بین زنان و 
مردان مشترک است

مدیر گروه بهداشــت محیط حرفه ای دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد گفت: حدود 65 درصد استخرهای 
فعال در خراسان رضوی مشترک بین زنان و مردان 
هستند و بقیه آنها به صورت اختصاصی برای مردان 

یا زنان فعالیت می کنند.
علی اصغر حسنی افزود: کمتر از ۴۰ درصد استخرهای 
فعال در خراســان رضوی ویژه زنان یا مردان است و 
بقیه اســتخرها در نوبت های چرخشــی بین زنان و 

مردان دست به دست می شود.
وی ادامه داد: استخر مشــترک برای زنان و مردان 
در صورت رعایت بهداشــت فردی و متناسب بودن 
جمعیت پذیرش شــونده در استخر و مطلوب بودن 

شبکه تصفیه آن، مشکل ساز نیست.
مدیر گروه بهداشــت محیط حرفه ای دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد اظهار داشت: همه استخرهای فعال 
در خراســان رضوی دارای مســوول فنی بهداشتی 
هســتند که این افراد بر فرایند بهداشتی این مراکز 

نظارت دارند.

گندزدایی و کلرزنی درست و مداوم، تصفیه دائم آب استخر، جلوگیری از پذیرش 
مراجعان بیش از حد ظرفیت استخر، احداث حوضچه کلر پا برای ضدعفونی 
کردن پای شناگران قبل از ورود به استخر، برای مبارزه با بیماری های قارچی 
لای انگشتان پای شناگران، ایجاد تهویه مناسب، استفاده کردن هر شناگر از 
کلاه شنا، حوله، دمپایی مجزا و مخصوص به خود، از جمله اقدامات بهداشتی 

برای جلوگیری از انتشار آلودگی های میکروبی و انگلی حاصل از انتقال 
بیماری شناگران به آب استخرها است

,,
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اتفاقی عجیب در آکادمی ملی المپیک؛
تغییر کاربری سالن اختصاصی جودو

در آستانه حضور تیم ملی جودو در بازیهای 
کشــورهای اسامی، ســالن اختصاصی این 
رشته در آکادمی ملی المپیک به کمیته ملی 

پارالمپیک واگذار شد.
به گــزارش خبرنگار مهر، بر اســاس تفاهم 
نامــه ای که بین دو کمیتــه ملی المپیک و 
پارالمپیک به امضا رسیده، سالن اختصاصی 
جــودو در محــل آکادمی ملــی المپیک به 

پارالمپیک واگذار شــد. قرار است این سالن با تغییر کاربری جهت یکی از رشته های 
تحت پوشش پارالمپیک مورد استفاده قرار گیرد. این تصمیم در حالی اتخاذ شده که 

مسئولان فدراسیون جودو هیچ اطاعی از موضوع نداشته اند.
سالن اختصاصی جودو سالهاست به دلیل تجهیزات مناسب و امکاناتی که در محل آکادمی 
ملی المپیک وجود دارد، جهت تمرینات تیم های ملی مورد استفاده قرار می گرفته و در 
سال هایی که جودو تعلیق بوده نیز فدراسیون جودو از آن جهت برنامه خود استفاده می 
کرده است.اینکه این تصمیم با چه هدفی آن هم بدون تصمیم مسئولان فدراسیون جودو 
اتخاذ شده، مشخص نیســت، ولی پیام واضح و روشن آن اثبات ادعای رئیس فدراسیون 

جودو در خصوص عدم حمایت از سوی داخلی ها در بحث تعلیق است.
آرش میراســماعیلی در طول ســال های تعلیق بارها و بارها از لطمه خوردن جودو از 
داخلی ها و عدم حمایت از فدراسیون و جودو سخن گفته است. و این موضوع که سالن 
اختصاصی جودو را بدون اینکه رئیس آن خبر داشته باشد، به بخش دیگری از ورزش 
واگذار می کنند، گویای آن اســت که بخش هایی از ادعاهای رئیس فدراسیون به حق 
بوده است.تیم ملی جودو بعد از دو سال دوری از میادین رسمی، با موافقت فدراسیون 
جهانی راهی بازی های کشورهای اســامی می شود و اینکه سالنی که سالهاست در 
اختیار جودو قرار دارد، در آستانه آغاز اردوهای این تیم، با تفاهم نامه ای به پارالمپیک 

واگذار می شود، جای سوال دارد؟

واکنش ژاوی به شایعه بازگشت مسی به بارسلونا
سرمربی تیم فوتبال بارسلونا نسبت به شایعه 
احتمال بازگشــت برنده هفــت توپ طا به 

جمع کاتالان ها واکنش نشان داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، ژاوی هرناندس 
در واکنش به شایعات مطرح شده درباره اینکه 
باشــگاه بارســلونا قصد دارد تابستان ۲۰۲3 
لیونل مسی را به بارسلونا بازگرداند، گفت: در 

حال حاضر صحبت در مورد بازگشت لیونل مسی به بارسلونا منطقی نیست، چون او با 
پاری سن ژرمن قرارداد دارد، بنابراین جذب او در این وضعیت غیرممکن است. در آینده 
خواهیم دید که چه می شــود. لاپورتا پیش از این گفته بود که امیدوار است داستان 

مسی و بارسا هنوز تمام نشده باشد.
این فوق ستاره آرژانتینی تابستان گذشته به دلیل ناتوانی باشگاه بارسلونا برای تمدید 
قراردادش و به خاطر قوانین وضع شده از سوی لالیگا بابت سقف دستمزدها، پس از ۲۱ 
سال از جمع آبی واناری ها جدا شد و به پاری سن ژرمن پیوست. برنده هفت توپ طا که 
یک فصل دیگر با پاریسی ها قرارداد دارد، فصل اخیر در 3۴ بازی برای PSG به میدان 

رفت و آمار ۱۱ گل زده و ۱5 پاس گل را از خود برجای گذاشت.
سرمربی ۴۲ ساله بارسلونا همچنین در خصوص ژول کونده که گفته می شود در آستانه 
رد پیشنهاد چلسی و پیوستن به آبی واناری ها است، اظهار داشت: ما در حال کار بر روی 
بهبود ترکیب تیم هستیم و هیئت مدیره باشگاه در حال کار روی این مورد است. چیز 
بیشتری نمی توانم در این خصوص بگویم. اگر چیزی برای اعام کردن داشته باشیم، 

این کار را انجام خواهیم داد.

ادامه اتفاقات عجیب در لیگ سه/ ضرب و 
شتم داور در گیلان!

در دیدار برگشــت بیــن دو تیم آکادمی کیا و 
داماش گیان، داور مورد ضرب و شــتم افراد 
بیــرون بازی قرار گرفت.به گزارش ایســنا، در 
پلی آف گروهی دسته سوم، تیم داماش گیان 
موفق شد با پیروزی در ۲ بازی رفت و برگشت 
برابر آکادمی کیا، راهی پلی آف صعود به دسته 
دوم شد. دیدار رفت دو تیم با تساوی بدون گل 

خاتمه یافت اما در بازی برگشت داماش گیان موفق شد با نتیجه ۲ بر یک که گل دوم در 
لحظات پایانی به ثمر رسید، حریف تهرانی اش را شکست داد و به مرحله بعد صعود کرد.این 
دیدار اما بدون حاشیه نبود و حواشی مختلفی از جمله داوری داشت. گل نخست داماش 
روی پنالتی به ثمر رسید که بازیکنان و کادر فنی آکادمی کیا معتقد بودند خطایی نبوده و 
داور تصمیم اشتباهی گرفته و تحت تاثیر اعتراض های مکرر نیمکت داماش بوده است.نوید 
مظفری، کارشناس داوری در گفت وگو با ایسنا در خصوص این صحنه توضیح داد: توپ 
اصا به دست بازیکن برخورد نمی کند و نمی دانم داور چگونه این تصمیم را گرفت. حتی 

کمک داور هم می توانست به او کمک کند اما داور تصمیم اشتباهی گرفت.

بررسی گزینه های ریاست کمیته ملی المپیک

 آغاز دوئل های غیرمستقیم
بــرای برگزاری انتخابات 6 شــهریورماه 
کمیته ملی المپیک، از فردا چهارشــنبه 
نام نویسی از متفاضیان حضور در هیأت 
رئیسه )رئیس و دو نایب رئیس( و هیأت 
اجرایی )7 نفر( آغاز می شــود تا طی ۱5 
روز از چهره و هویت کسانی که قصد ورود 
به این دوره انتخابات پرسروصدا را دارند، 

رونمایی شود.
از میــان متقاضیان ۱۰ کرســی تعریف 
شده برای رأی گیری، جذابیت هیچ یک 
به اندازه کرسی ریاست نیست که اتفاقاً 
اولین رأی گیری در روز مجمع هم برای 
آن انجام می شود تا خودِ رئیس منتخب 
هم با یک نفس راحــت و خاطرجمعی 
ســایر مراحل مجمع برای معرفی دیگر 

اعضا را پیگیری کند.
اصــاً بخش زیــادی از معادلات مجمع 
انتخاباتی کمیته ملی المپیک در هر دوره 
به خاطر همین کرسی ریاست است. البته 
برای دوره قبل بــا ورود صالحی امیری 
و کناره گیــری قابل پیش بینی محمود 
خسروی وفا در روز مجمع تکلیف ریاست 
دور از کمترین کش وقوس و حتی بدون 
رأی گیری و با صلوات و بالا بردن دست 
مشخص شــد اما تمام مراحلی که برای 
انتخابات آتی انجام شده و گمانی زنی های 
مطرح شــده، حکایت از پیچیدگی و در 
عین حال جالب توجه بودن ماجرا برای 

این دوره دارد.

دو روی انتخابات
اهمیت انتخابات کمیته ملی المپیک برای 
تعیین رئیس به تنهایی برابری می کند با 
رأی گیــری که برای دیگر کرســی های 
هیأت رئیسه و هیأت اجرایی انجام خواهد 
شد. اهمیت تصدی این کرسی به حدی 
است که از ماه ها پیش گزینه هایی برای آن 
مطرح شدند که البته تصمیم روز یکشنبه 
هیأت اجرایی برای معرفی کارشناســان 
خبره و کنار گذاشــتن گزینه هایی مانند 
کیومرث هاشــمی و مناف هاشمی دایره 

مربوط به آنها را کوچک تر و در عین حال 
شفاف تر کرد.

با این حال چگونگی رقابت برای ریاست 
کمیته ملــی المپیک و نتیجه آن تا حد 
زیادی به حضور دو چهره بســتگی دارد؛ 
رضا صالحی امیری که چندماهی اســت 
بازنشســته شــده و حمید سجادی که 
متصدی وزارت ورزش اســت. اگر این دو 
مدیر ورزشــی یا یکی از آنها کاندیدای 
انتخابــات کمیته ملی المپیک شــوند، 
برگزاری آن شرایط خاصی پیدا می کند 

که نبودشان نخواهد داشت.

رونمایی از گزینه های ریاست
برخاف دوره قبل، برگزاری دوره جدید 
انتخابات کمیته ملی المپیک متقاضیان 
زیادی بــرای ریاســت دارد. به هر حال 
بــرای مجمع ۲5 دی مــاه ۹6، صالحی 
امیری گزینه سفارش شده دولت بود که 
کسی نمی توانســت در حضور او ادعایی 
برای ریاست داشته باشد کما اینکه تنها 
رقیبش هم پیش از رأی گیری میدان را 
خالی کرد اما وی نردبانی که رئیس فعلی 
کمیته از آن بالا رفته بود برای انتخابات 
آتی زمین گذاشته شد تا غیرخودی وارد 
انتخابات نشــوند و به عنوان گزینه صد 

درصدی مطرح نشوند.
البته خودِ صالحی امیری می گوید قصدی 
بــرای ورود به انتخابات نــدارد. موضعی 
که بارها روی آن پافشــاری کرده و اتفاقاً 
بازنشستگی اش هم چنین اجازه ای را از 
او سلب کرده است مگر اینکه مجوز لازم 
برای آن را گرفته باشــد یا طی روزهای 
آتی اخذ کند که در این صورت شــرایط 
و چه بســا معادلات انتخابــات را به هم 

می زند.
حمید سجادی هم دیگر گزینه ای است 
که حضــور و عدم حضــورش دو چهره 
متفــاوت از انتخابات را عیــان می کند. 
عملکرد وزیر ورزش طی ۱۱ ماه تصدی 
وزارت ورزش به گونــه ای بوده که بارها 

بحث استیضاح او مطرح شد. استعفا هم 
آخرین مســئله مطرح پیرامون سجادی 
بود با این حال همزمــان بحث ورودش 
بــه انتخابات کمیته ملــی المپیک و در 
اختیار گرفتن کرسی ریاست این کمیته 

بر سرزبان ها بوده است.
عاوه بر این نفراتی دیگری هم هســتند 
که سودای ریاست در کمیته ملی المپیک 
در سر دارند فردی مانند فضل الله باقرزاده 
سال ها ریاست فدراسیون شمشیربازی را 
بر عهده داشته و این روزها هم سرپرست 
این فدراســیون اســت. او نایب رئیسی 
کمیته ملی المپیک را هم در کارنامه دارد. 
مجید شایسته هم دیگر گزینه محتمل 
برای ریاست است. کسی که بعد از سال ها 
به خاطر بازنشستگی از فدراسیون تنیس 
رفت اما حالا به واسطه معرفی به عنوان 
کارشناس خبره مجوز ادامه با در کمیته 

ملی المپیک را گرفت.
روی مهدی علی نژاد هم به عنوان یکی 
از کاندیداها باید حســاب کــرد. وی در 
انتخابات دوره قبل پــس از دو دور رأی 
گیری برای تعیین دبیرکل نتوانســت به 
مراد دلش برسد با این حال عزم خود را 
جزم کرده تا دوباره وارد انتخابات کمیته 
ملی المپیک شود آنهم برای یک کرسی 
بالاتر یعنی ریاســت؛ حتی قرار نگرفتن 
در فهرســت گزینه های کارشناس خبره 
هــم او را از این اراده دور نکرد. علی نژاد 
که به عنوان رئیس فدراســیون ووشود 
به وزارت ورزش رفت و دوســالی معاون 
این وزارتخانه بود به عنوان نماینده ووشو 

مجاز به کاندیدا شدن می شود.
از میان دیگر مدیران فعلی ورزش هم نام 
علیرضا دبیر برای کاندیدای ریاست مطرح 
شده، کسی که جزو منتقدان کمیته بود 
و مشاجراتش با اعضای هیأت اجرایی در 
پرونده دو مجمع اخیر کمیته ثبت شده 
است. دبیر که اخیراً هم با وزارت ورزش 
و معاونش وارد زاویه شــد یکبار با بیان 
اینکه ریاست کمیته برای کت و شلواری 

هاست خود را دور از انگیزه های انتخاباتی 
نشــان داد اما اگر طــی ۱5 روز آینده او 
فرم به دست در راهروهای کمیته رؤیت 
شــد نباید تعجب کرد همانطور که ۲۴ 
ساعته صاحیتش را برای انتخابات ۹۸ 
فدراسیون کشتی گرفت و شد رئیس این 

فدراسیون.
آرش میراسماعیلی دیگر گزینه ریاست 
کمیته ملی المپیــک خواهد بود. رئیس 
فدراســیون جودو که در ســالهای اخیر 
تاش زیادی کرده است تا این رشته را از 
وضعیتی که گرفتار شده بود نجات دهد.

دیگر مدیری که کاندیدا شــدنش برای 
ریاست نباید دور از انتظار باشد محمود 
خسروی وفا است کسی که از بدو تأسیس 
کمیته ملی پارالمپیک ریاست این کمیته 
را بر عهده داشــته اســت و آذرماه سال 
جاری بیست و یکمین سال ریاستش در 
این کمیته را تمام می کند. خسروی وفا با 
اراده شخصی و در دقیقه ۹۰ از انتخابات 
سال ۹6 کمیته ملی المپیک کنار کشید 
اما با همین اراده برای انتخابات یک ماه 

دیگر برنامه ریزی هایی کرده است.

قانون و مصلحت چه می گوید؟!
به گزارش خبرنگار مهر، طبق اساسنامه 
کمیته ملــی المپیک افــراد دارای حق 
رأی مجمع این کمیتــه می توانند برای 
انتخاباتش کاندیدا شــوند و این شــرط 
شــامل حال همــه گزینه هــای مطرح 
می شــود. در واقع به لحاظ قانونی هیچ 
منعی برای کاندیدا شــدن و کسب رأی 
آنها از مجمع نیســت امــا مصلحت چه 

حکمی می دهد؟
به جز شایســته که جز صندلی متزلزل 
هیــأت اجرایــی هیچ پســت و منصب 
دیگری در ورزش ندارد، دیگر گزینه های 
مطرح به عنوان وزیر، رئیس، سرپرست یا 
عضو هیأت رئیسه عهده دار مسئولیتی در 
ورزش هستند. طبیعی است رأی گرفتن 
آنها برای ریاست کمیته ملی المپیک به 

خالی شدن آن صندلی منجر می شود و 
شکل گیری مسیر جدید برای پرُ کردن 
دوباره همان صندلی؛ این موضوع تقریباً 
شامل حال تمام افرادی می شود که عضو 
مجمع کمیته ملی المپیک هســتند اما 
طبیعی اســت که ایــن مصلحت و لزوم 
توجه بیشتر به آن در مورد برخی گزینه ها 
پررنگ تر و مهم تر است به خصوص وزیر 

ورزش!

ابزار حاکمیت بهانه دست کمیته بین 
المللی المپیک ندهد

وقتی سال ۸6 محمدعلی آبادی کاندیدای 
ریاست فدراســیون فوتبال شد، فیفا به 
دلیل موقعیت سیاســی وی با آن موضع 
مخالف گرفت. اساســنامه فدراســیون 
فوتبال که تاییدیه فیفا را داشــت حاکی 
از عدم حضور سیاســت در امور مدیریت 
فوتبال ایران بود اما کاندیدا شــدن علی 
آبادی شــرایط حاکم بر انتخابات، آن را 
نقض کرده بود چرا که او به عنوان رئیس 

سازمان تربیت بدنی کاندیدا شده بود.
مشابه این شــرایط می تواند برای حمید 
سجادی هم ایجاد شــود اگر کاندیدای 
ریاســت کمیته ملی المپیک شود. وزیر 
ورزش طبق اساسنامه عضو مجمع است، 
حق رأی دارد و حتــی می تواند کاندیدا 
هم شــود اما بعید نیست چنین اقدامی 
آتو دست کمیته بین المللی که مخالف 
دخالت دولت در ورزش است، بدهد و گره 

کور در انتخابات ایجاد کند.
به هر حال وزیــر ورزش بودن یک ابزار 
حاکمیت و دولت است که می تواند اهرمی 
قابل اتکا برای رأی گرفتن از مجمع باشد. 
طبیعی اســت وقتی پای وزیر ورزش در 
میان باشد کمتر کسی فکر رأی دادن به 

گزینه دیگر به ذهنش خطور می کند.
در هر صورت این موضوع باید موردتوجه 
باشــد اگر مســئولان به معنای واقعی 
خواستار برگزاری سروقت و بدون حاشیه 

انتخابات کمیته ملی المپیک هستند.

511/1 ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده ۱3 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دستور مواد 
۱ و 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مصـوب ۱3۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره ۱۴۰۱6۰3۰6۰۰6۰۰۱۴37 
هیـات اول موضـوع ماده یـک قانون مذکور مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک تربـت حیدریـه تصرفات  مالکانـه و بامعـارض متقاضی آقـای ابوالفضل 
رحیمـی کاریزکـی فرزنـد رمضـان بـه شـماره شناسـنامه 5۲ صـادره از تربت 
حیدریـه وبرابـر رای شـماره ۱۴۰۱6۰3۰6۰۰6۰۰۱۴3۸ هیـات اول موضـوع 
مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی  حـوزه ثبـت ملـک تربـت 
حیدریـه تصرفـات مالکانـه وبامعـارض متقاضـی خانم نسـرین خیـری فرزند 
محمـد بشـماره شناسـنامه ۱۲۲6۹ صـادره از تربـت حیدریه هر کدام نسـبت 
به سـه دانگ مشـاع از ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت ۱۴5/۸5 متر 
مربع)یکصـدو چهـل و پنـج وهشـتاد و پنـج صـدم مترمربع( قسـمتی از پاکـ  
۲۰۲ فرعـی اراضی حسـنی سـفلی پاک ۲33  اصلی دهسـتان اربعـه واقع در 
خراسـان رضـوی بخـش یـک حوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریه خریـداری مع 
الواسـطه از مالـک رسـمی محمـد جـواد بجـدی محـرز گردیده اسـت. لـذا به 
موجـب مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی و مـاده ۱3 قانـون آئیـن نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱5 روز از طریـق روزنامـه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها 
منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفع بـه آرای اعام شـده اعتراض داشـته 
باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی تـا دو ماه اعتـراض خـود را به این 
اداره ثبـت محـل وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  
ظـرف یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیـم دادخواسـت به 

دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی دادخواسـت به اداره ثبـت محل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبت موکـول به ارائـه حکم قطعـی دادگاه 
اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت 
مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نماید و صـدور سـند مالکیـت مانع از 
مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۲۰. 

تاریخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۰5/۰5
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اداره اسناد و املاک تربت حیدریه

511/2 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده ۱3 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابر رای شـماره 
۱۴۰۱6۰3۰6۰۱۲۰۰۰۹63 هیـات اول/دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد 
ثبتـی حـوزه ثبـت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقای 
ابوالفضـل منفـرد فرزند محمدرضا بشـماره شناسـنامه ۰۸۹۰۲۸33۱۱ صادره 
از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت  ۱۴۱/۹۴ متر مربع از 
پـاک  ۲ فرعـی از ۱۴6۸ اصلـی واقـع در بخـش یک  شـهر کاشـمر به آدرس 
خیابـان ۱5 خـرداد3  خریـداری از مالـک رسـمی خانـم صدیقه میـر جردوی 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا بـه منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه 
فاصلـه ۱5 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور 
سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس 

از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر 
خواهـد شـد . تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۲۰. تاریـخ انتشـار نوبـت 

 ۱۴۰۱/۰5/۰5 دوم: 
 احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/۳ اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده ۱3 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۰6۰3۰6۰۲۱۰۰۱۴7۱ هیـات اول موضوع قانـون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی ملک 
بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقـای محمـد اصغـری فرزند 
مهدی به شـماره شناسـنامه 57۲۰۴۲5۸53 صادره از بردسـکن درششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان به مسـاحت ۱۸۸/75 متـر مربع قسـمتی ازپاکهای ۱۰۸۱ 
و۱۰۸۲ فرعـی از ۴  اصلـی واقـع درخراسـان رضوی بخش ۴ حـوزه ثبت ملک 
بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی آقـای محمـود عظیمی وعباس نشـاطی 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه 
فاصله ۱5 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور 

و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد. تاریخ 
انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۲۱. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۰5/۰5

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/4 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده ۱3 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۰6۰3۰6۰۲۱۰۰۱۴56 هیـات اول /دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقـای حسـین دلیـری 
فرزنـد غامرضـا بـه شـماره شناسـنامه ۴۹ صـادره از بردسـکن درششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۲۲۱/66 متـر مربـع قسـمتی ازپـاک 75۱ 
فرعـی از ۴ اصلـی واقـع درخراسـان رضوی بخـش ۴ حوزه ثبت ملک بردسـکن 
خریـداری از مالـک رسـمی آقای علـی کریمی احـدی از ورثه اسـماعیل کرمی  
محـرز گردیـده اسـت. لـذا به منظور اطـاع عموم مراتـب در دو نوبـت به فاصله 
۱5 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به 
مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف 
مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد. تاریخ انتشـار نوبت 

اول: ۱۴۰۱/5/5. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/5/۲۰
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

احتمال سقوط مجدد یک موشک چینی بر روی زمین

تقویت کننده موشــک چینی که روز یکشنبه ماژول ایستگاه 
فضایی چین را بــه فضا برد، در حال ورود مجدد به جو زمین 

است و هنوز هیچ کس نمی داند که کجا فرود می آید.
به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، گویا چین بار دیگر تصمیم 
گرفته است که اجازه دهد یک موشک عظیم الجثه به خودی 
خود و بدون کنترل به زمین بازگردد.این بار سومین باری است 
که این کشور تصمیم می گیرد فرود مرحله اول موشک »لانگ 
مارچ 5بی« را کنترل نکند و چین دوباره پس از ســقوط های 
غیرقابل کنترل مشــابه در ســال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱، تحت 

نظارت ردیاب های زباله فضایی قرار گرفته است.
»جاناتان مک داول« که یک ردیاب باتجربه برای این رویدادها 
در مرکز اخترفیزیک هاروارد-اسمیتسونیان است، می گوید که 
داده های مداری فرماندهی فضایی ایالات متحده نشان می دهد 

که این موشک ۲۱ تنی هنوز در فضا شناور است.
وی در توییتر نوشــت: مرحله اصلی این موشک در مدار باقی 

مانده و به طور فعال از مدار خارج نشده است.
مک داول می گوید آمریکایی ها کار نسبتاً بهتری در دفع مرحله 
اول موشــک های فضایی انجام می دهند و چین به طور متوسط 
نســبت به این کار بی توجه است. ارتش آمریکا هنوز در توییتر 
هشداری صادر نکرده اســت و فرماندهی فضایی یا هجدهمین 
اسکادران دفاع فضایی که ورودهای مجدد به جو زمین را ردیابی 
 »Aerospace« می کند، هشداری نداده است. همچنین شرکت
که معمولاً اطاعاتی در مورد وسایل نقلیه بزرگی که در حال ورود 
مجدد به جو زمین هستند، ارائه می دهد، در مورد این موضوع در 

رسانه های اجتماعی صحبت نکرده است.
به طور کلی، خطر تلفات ناشی از سقوط مراحل موشک، بسیار کم 

است، اما بدنه موشک »لانگ مارچ 5بی« خیلی بزرگ است.
چین ماژول ایستگاه فضایی »ونتیان«)Wentian( را روز یکشنبه ۲۴ 

ژوئیه در ساعت ۲:۲5 بامداد به وقت منطقه زمانی شرقی به فضا پرتاب 
کرد. »ونتیان« همانطور که برنامه ریزی شده بود، ۱3 ساعت پس از 

پرتاب به شکل ایمن به ایستگاه فضایی »تیانگونگ« متصل شد.
 Nature Astronomy یک مطالعــه جدید که در مجلــه
منتشر شــده است، اشــاره می کند که اجازه دادن به مراحل 
بزرگ موشک ها برای سقوط های غیرقابل کنترل روی زمین، 
یک »خطــر غیرضروری« ایجــاد می کند و چیــن با وجود 
دستورالعمل های بین المللی برای کاهش خطر سقوط زباله های 

فضایی، به این مسئله بی توجه است.
ایالات متحده و بســیاری از آژانس هــای فضایی بین المللی، 
شیوه هایی در مورد نحوه مقابله با خطر سقوط مراحل موشک ها 
دارند. به عنوان مثال، دولت آمریکا بازگشت موشک های خود 

را تحت شیوه های استاندارد کاهش زباله مداری اداره می کند.
این شــیوه ها مستلزم این هستند که خطر تلفات ناشی از ورود 
مجدد موشــک، کمتر از ۱ در ۱۰ هزار باشــد، امــا این مقاله 
خاطرنشــان می کند که این موضع همیشه رعایت نمی شود. در 
این مقاله آمده است: نیروی هوایی ایالات متحده از این الزامات در 
37 مورد از 66 پرتاب خود بین سال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۸ صرف 
نظر کرده است، به این دلیل که جایگزینی موشک های غیرمنطبق 

با این استانداردها با موشک های منطبق بسیار گران است.
ایــن مقاله همچنین اضافــه می کند که ناســا هفت بار بین 
ســال های ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۸ از این الزامات چشم پوشــی کرده 
اســت، از جمله در پرتاب موشک »اطلس V« در سال ۲۰۱5 

که شامل خطر ۱ در 6۰۰ بوده است.
نویسندگان این مطالعه می گویند، مهم است که این موضوع را 
به خاطر بسپاریم، زیرا هم دولت بایدن و هم ناسا اقدامات چین 
در سال های گذشته را محکوم کرده اند، در حالی که خودشان 

مرتکب چنین کاری شده اند.

راه حلی که ممکن است به 
طاسی پایان دهد

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافته اند که 
تقلید از عملکرد نوعی پروتئین موجود در بدن ممکن است 

راه حلی برای درمان طاسی باشد.
به گزارش ایسنا و به نقل از نوروساینس نیوز، پژوهش جدیدی 
 )UC Riverside(»که در »دانشگاه کالیفرنیا، ریورســاید
انجام شده است، نشان می دهد یک ماده شیمیایی می تواند 
کلیدی برای کنترل زمان تقســیم سلول های فولیکول مو و 
زمان مرگ آنها باشــد. این کشف نه تنها می تواند طاسی را 
درمان کند، بلکه در نهایت به ترمیم زخم سرعت می بخشد 

زیرا فولیکول ها منبع سلول های بنیادی هستند.
بیشتر ســلول های بدن انسان، شکل و عملکرد خاصی دارند 
که طی فرآیند رشد جنینی تعیین می شود و تغییر نمی کند. 
به عنوان مثال، یک ســلول خونی نمی تواند به سلول عصبی 
تبدیل شود یا برعکس. با وجود این، ماجرا در مورد سلول های 
بنیادی تفاوت دارد و آنها می توانند به انواع دیگری از سلول ها 
تبدیل شوند. سازگاری آنها باعث می شود که برای ترمیم بافت 

یا اندام های آسیب دیده، سودمند باشند.
»کیشوان وانگ«، زیست شناس ریاضی و نظری دانشگاه کالیفرنیا، 

ریورســاید و از پژوهشگران 
در  گفــت:  پــروژه  ایــن 
علمی-تخیلی،  داستان های 
به  شخصیت ها  زخم  وقتی 
ایده  سرعت بهبود می یابد، 
این اســت که ســلول های 
بنیادی این امکان را فراهم 

می کنند. در زندگی واقعــی، پژوهش های جدید، ما را به درک 
رفتار سلول های بنیادی نزدیک تر می کنند تا بتوانیم بهبود زخم را 
کنترل کنیم و آن را ارتقا دهیم. کبد و معده در واکنش به زخم ها، 
خود را بازسازی می کنند. با وجود این، گروه وانگ، فولیکول های 
مو را مورد بررسی قرار دادند زیرا این فولیکول ها تنها اندام در بدن 
انســان هستند که حتی بدون آسیب دیدن نیز به طور خودکار 
و دوره ای بازســازی می شوند.ژوهشگران به بررسی این موضوع 
 ،»TGF-beta« پرداختنــد که چگونه نوعی پروتئین به نــام
فرآیندی را کنترل می کند که طی آن، ســلول های موجود در 
فولیکول های مو از جمله سلول های بنیادی تقسیم می شوند و 
سلول های جدیدی را تشکیل می دهند یا مرگ خود را تنظیم 

می کنند که در نهایت به مرگ کل فولیکول مو منجر می شود.
وانــگ ادامــه داد: TGF-beta دو نقش متضــاد دارد. این 
پروتئین به فعال شدن برخی از سلول های فولیکول مو برای 
آغاز زندگی جدید کمک می کند و از ســوی دیگر، به تنظیم 

»آپوپتوز« می پردازد که فرآیند مرگ سلولی است.

خبر

علمی

فضا

گیره های رباتیکی زیــادی با الهام از حیوانات 
مختــل ابداع شــده اند، اما اکنــون محققان 
آمریکایی روشــی ابداع کرده اند تا با استفاده 
از عنکبوت های مرده اشیای بسیار کوچک را 

کنترل کنند.
به گزارش نیواطلس، عنکبوت ها 
بر خاف پســتانداران که اعضای 
بدن خود را می کشند یا منقبض 
می کنند، می توانند با کمک فشار 
هیدرولیکی پاهایشــان را حرکت 
دهند.به طور دقیق تر در بدن این 
حشره یک محفظه پروزوما )ناحیه 
قدامی بدن یک بی مهره( نزدیک سر قرار دارد 
که هنگام منقبض شدن پاها، خون را به آنجا 
می فرستد. این روند سبب می شود پاها کشیده 
شوند. هنگامیکه فشار کم می شود، پاها به عقب 
کشیده می شوند.گروهی از محققان به رهبری 

دانیل پرســتون و فی یاپ در دانشــگاه رایس 
ایالت تگزاس تصمیم گرفتند با انجام پژوهشی 
مشــخص کنند آیا می توان به طور دســتی 
چنیــن حرکاتی را در عنکبــوت های گرگی 
ایجاد کرد یا خیر. محققان این حوزه از تحقیق 
را »نکروباتیک« )necrobotics( نامیده اند. 
فرایند مذکور با کشتن عنکبوت آغاز می شود و 
پس از آن سوزنی در محفظه پروزوما قرار دادند. 
ســپس یک قطره چسب به نقطه قرار گرفتن 
سوزن اضافه شد تا آن را درجای خود نگه دارد. 
با استفاده از سرنگی که به سوزن متصل است، 
مقدار اندکی هوا به اتاقک وارد شد و در نتیجه 
پاهای حیوان مرده باز شدند. هنگامیکه هوا به 
بیرون کشیده شد، پاها جمع شدند. در آزمایش 
هایــی که تا به اکنون انجام شــده گیره های 
نکروباتیکی توانستند باری بیش از ۱3۰ درصد 

وزن عنکبوت را حمل کنند.

بررسی های جدید نشان می دهند که فعالیت 
خورشید اخیرا افزایش یافته است و این افزایش 
فعالیت می تواند کار ماهواره ها و ایستگاه فضایی 

بین المللی را تحت تاثیر قرار دهد.
به گزارش ایســنا و به نقل از دیجیتال ترندز، 
خورشــید اخیرا به صــورت ویــژه ای فعال 
بوده اســت و زمین در اواخر هفته گذشــته، 
اثرات یک طوفان خورشــیدی را تجربه کرد. 
خورشــید در ۲۱ ژوئیه، »خــروج جرم از تاج 
خورشــیدی«)CME( را پشت 
سر گذاشت که طی آن، جرم به 
حرکت کردن در منظومه شمسی 
پرداخت و هنگام رسیدن به زمین، 
یک طوفان ژئومغناطیسی کوچک 
را ایجاد کرد.بعید اســت که این 
نوع فعالیت خورشیدی، بر زندگی 
روزمره بیشتر مردم تأثیر بگذارد اما می تواند بر 
ماهواره ها تأثیر داشته باشد و شفق های قطبی 
را در نقاط دیگری از کره زمین نسبت به آنچه 
معمول است، آشکار کند. به گفته »اداره ملی 
اقیانوسی و جوی آمریکا«)NOAA(، این نوع 
رویدادهای خورشیدی به دلیل چرخه فعالیت 

خورشــید، احتمالا در ماه های آینده بیشــتر 
می شوند.

این مرکز در توئیت جدیدی نوشــت: چرخه 
فعالیت ۱۱ ساله خورشید در حال افزایش است؛ 
به این معنی که پدیده هایی مانند خروج جرم از 
تاج خورشیدی و شراره های خورشیدی افزایش 
می یابند. بســته به اندازه و مســیر فوران های 
خورشــیدی، تأثیرات احتمالی آنها بر فضای 
نزدیک زمین و مگنتوسفر زمین می تواند باعث 
ایجاد طوفان های ژئومغناطیسی شود که ممکن 
اســت خدمات برق و سیستم های ارتباطی و 
ناوبری را مختل کنند. همچنین، این طوفان ها 
ممکن است آسیب ناشی از تشعشعات را برای 
ماهواره های در حال گردش و ایستگاه فضایی 

بین المللی در پی داشته باشند.
ما اکنون سیســتم جدیدی برای مشــاهده 
چنین طغیان هایی داریم. این سیستم، ماهواره 
اداره ملی اقیانوســی و جوی آمریکا است که 
»GOES-۱۸« نــام دارد. این ماهواره رصد 
آب و هوا، تصاویر خیره کننــده ای را از زمین 
ارســال کرده است که با اســتفاده از دستگاه 

تصویربرداری پیشرفته آن گرفته شده اند. 

برای کنترل اشیاء کوچک؛ عنکبوت مرده به ربات تبدیل می شود!

زنگ خطر فعالیت خورشید برای ماهواره ها و ایستگاه فضایی


